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i



know the historical background for each area where the various people lived and the landscape’s topography during the
periods in question. The landscape changed over time. For example, the western part of the “Lowlands” was below sea-
level during the period from 300 through 800 and it was not possible to live there. The former inhabitants withdrew to
the eastern part of the “Lowlands.”

Ad’s research indicates the Van Laarhoven families’ ancestors were Vikings who established themselves first in Breda
at about the end of the Viking and Carolingian era.  According to Ad , history in the Netherlands confirms this point.
Now people know that the Van Laarhoven family tree is the oldest family tree in the Netherlands, even old noble fam-
ilies cannot go back in history to the 13th and 14th Centuries.

I added a synopsis of history in Chapter One. The history leads up to and includes the Vikings’ arrival in Western Eu-
rope. I added the history along with Ad’s explanation in order to put the Van Laarhoven story in perspective. The his-
tory is not intended to be a complete or detailed history. It is intended as a very brief overview with which to establish
a frame of reference for viewing the Van Laarhoven’s ancestors’ arrival in the Netherlands and to give the reader a sense
of the times.

Lawrence Reinhold
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PREFACE

My name is Lawrence Reinhold. Carl Oliver and Josephine Mary (Van Laarhoven) Reinhold are my parents.

My journey into our family history occurred by chance. It started with Mom’s book about her life. She bought a com-
puter and printer, and starting typing. Mom did not know anything about computers or software. Her computer appar-
ently overwrote part of her data files for some reason. The overwritten data files caused Mom to lose part of her book.
Mom printed all the pages as she wrote, so she had her book in its entirety. One day Mom called me and asked if I would
help her straighten out her book. I had no idea how much work I was in for when I agreed to help her. Mom gave me
her hard copy, the electronic files that survived, and pictures and documents that she wanted included in her book. I
burned through hundreds of hours trying to reorganize her electronic data to match her hard copy. I finally gave up. In
the ended, I bought a scanner and software. I scanned her entire hard copy into a word processor format. The scanning
software was not too reliable. It took hundreds of hours to match Mom’s hard copy to the electronic file for her scanned
book. At the time, scanners were relatively new and expensive. It was not easy connecting the scanner to my office com-
puter network and it was expensive. I learned to run scanning software for pictures and text. I scanned her photos and
documents, which of course I scanned incorrectly, so later I had to rescan almost every item because I scanned them in
too low a resolution, or the size was too small, or the color was wrong, or I scanned the item in the wrong format.

In all, Mom’s book was a mess. At best, her book was a rough first draft. There were large gaps between the times when
she wrote. Mom did not go back and read what she wrote before starting to write again. She simply started writing. So,
there was a lot of duplicative commentary covering the same event or period. I called Mom as I worked on her book. I
asked about the chronology of events and wording. Every time I called, Mom would immediately start with, “Don’t you
change what I wrote!” I always assured Mom that I did not change what she wrote. I explained that the text did not read
right, or did not make sense, or the chronology was wrong, and so on. I did not “change what Mom wrote.” I eliminated
duplicative text. I move extraneous text to footnotes. I corrected the chronological order, sentence structure, word order,
grammar, and tense. I slowly combined paragraphs. I sent Mom various drafts of her book over the years for her review.
The work took thousands of hours; actually, it took years. Then, I started inserting her photos and documents into the
word processing files. I soon realized I had huge files that crashed the software and corrupted the files. In the end, I hired
a graphics and computer person to help me.

The graphics and computer person recommended that I start over using professional layout and graphics software. She
recommended very expensive professional layout and graphics software to process the graphic files once I scanned them.
The graphics person told me what the graphic files parameters should be and the computer person taught me how to scan
the items within those parameters. Once I upgrade my software and hardware, I learned to operate all the software and
hardware. I did the entire layout for Mom’s book. I converted Mom’s text from word processing software to layout soft-
ware. Once I completed my work, I gave the graphic and layout files to my graphic’s person to professionalize.

At the time, hard drives were not large enough to hold all the graphic files, and larger hard drives were very expensive.
Also, mobile data storage devices could not hold large graphic files, or not many of them, so it was very difficult to move
files from one computer to another and to back up the data. The computers also lacked the power and memory to process
the material effectively. The network cards were slow, which made transfering large files and large amounts of data
very time consuming. I continually upgraded my computers, including my network hardware and software, so they
processed the work or processed it faster.

Eventually, I compiled the last three chapters of Mom’s book from her letters, email, and cards that she sent to me over
the years, and from conversation I had with Mom. I first collected and sorted a huge volume of documents before I
started scanning her letters and email, and I typed in the text from her cards. I sent Mom drafts of the last three chapters
for her review. I asked Mom to place quotes at the beginning of each chapter as she had done throughout her book. That
entire process took almost a year and did not include editing the text. Then I add pictures. It took several years to com-
plete those three chapters.
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The families’ photo history, including historic documents, was as difficult to amass as the families’ factual history and
more expensive. Family members had old family pictures and negatives. I collected their pictures, documents and hun-
dreds of negatives. I could not keep all the items. Most of the photos were one of a kind, which included family photos
in Mom and my sibling’s possession. I took selected prints to a professional photo company and had high quality copy
negatives made. I had prints made from the copy negatives and I scanned the original pictures. Then I returned the orig-
inal pictures to their owners. I bought a light box and looked through hundreds of old negatives until my eyeballs fell
out. I selected negatives to make individual prints and to make group images on proof sheets. I scanned and individual-
ized all the images in a layout program so I could add captions for the photos. Then I sent the layouts to family mem-
bers and asked if they could identify the individuals and locations shown in the pictures, and I asked them to write
captions. This project took months up to probably two years to complete. I inserted captions on all the pictures using the
information from family members and from information written on the backs of photos. Most of the people who helped
identify the individuals and places in the pictures have passed away. I am very lucky to have started the project when I
did, and to have obtained their assistance in recording their knowledge. Much if not most of the family’s photo history
would have been lost without their help.

Working on the family photos and including the captions for the photos, moved my interest away from Mom’s book and
toward doing family research. I now knew who my ancestors were. I just did not know anything about them. I hired many
researchers around the United States and one in Sweden to research family members. It took many years to compile the
research. I spent a year or two reading numerous books on old European history, and considerable early American his-
tory for the areas where my ancestors lived. Reading history helped me understand their lives, and why and how they
moved to the United States from Europe and why they moved across the United States. Eventually, I wrote up the re-
search in several books and included the pictures. That process took over fifteen years of continual effort. Some research
only arrived recently, mostly because it took time to realize research was missing from the books and to find a researcher
to look for the missing material, and for the data to become available on the internet.

Mom’s book did not have any information about Dad prior to Dad marrying Mom, or certainly not much. I told Mom
that she should add information about Dad. She did and a good portion of that information came from my family research.
I became interested in researching the Reinhold family history primarily because the Reinhold side of the family was sup-
posed to have had a different last name and no one seemed to know what it was. Also, I was interested in finding the In-
dian, which I never did find. It was my understanding that Grandma (Decker) Reinhold was supposed to be one-quarter
Indian. I even had my DNA tested following the mother’s side of the DNA looking for the Indian. The problem with my
test was it followed Mom’s DNA back in time, and not Grandma (Decker) Reinhold’s. I should have tested one of Dad’s
sisters’ DNA. After I received the results showing no references to Indian markers, I asked how to find the markers. The
DNA testing facility told me to have DNA from a male Decker run in order to find the Indian markers on the father’s
side of the DNA.

Still, the biggest challenge lay in handling the graphic files. There are about 2,000 graphic files. They consist of photos
and documents. I bought a used Apple external hard drive for my graphic’s person so she had a bigger hard drive to hold
files. At the time, it cost me $500, a huge sum of money. She cleaned, sized, and included about 1,500 graphics files in
the books’ layout. At some point, the hard drive died causing all the files to be lost. I finally completed all the pictures
to be included in the family books after some considerable effort using backed up files stored on cds and five years later,
Again, I inserted the lost files in the layouts, which meant most of the layouts had to be resized and some aspects had to
be reconstructed. I also inserted additional pictures and documents. I could not complete the books until all the histori-
cal documents were discovered, scanned, cleaned, and included in the books. Processing the graphics files, even with
professional help, was a huge project separate and distinct from the research portion, the writing portion, and obtaining
the pictures.

I wrote four books on my family history, in addition to and while working on Mom’s book. The Reinhold, Decker and
Van Laarhoven books each cover a number of families. My book is about growing up on our farm. In a way, it is a cam-
pion book to Mom’s book. The two should be read together. La Verne (Van Laarhoven) Zastrow did a lot of research
on the Van Laarhoven family, but her work was not written up until I included the information in this book. I have piles
of documents and email from researchers. I read all the research, organized it, made sense of it, and wrote it up in a fash-
ion that hopefully is interesting and so others can find the same historical information. My investment in learning and
the money spent on Mom’s book was spread across those other books. I used many of the same pictures in the other
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books, the computer hardware and software remained, and once I learned how to scan and use the appropriate layout and
graphics software for Mom’s book, it did not take me as long to work on the additional books. I have to admit; I had a
lot to learn about writing and printing a book.

One of the most interesting aspects of the Van Laarhoven book was obtaining the information from Montana. Mom and
La Verne spoke of their father’s activities as a cowboy in Montana. They spoke of their father and grandfather (Cornelius)
living in Montana, but not where or why. They also spoke of the Van Laarhoven boys running a herd of horses through
Medford’s down town area, which they brought by train from Montana.

One day, on a whim, I searched the federal homestead records database. The government data base had only recently
become available through the internet. I had no expectation of finding anything. But to my absolute shock, three of the
Van Laarhoven names showed up has having homestead filings. Mom and La Verne never spoke of the Van Laarhovens’
homesteading in Montana, so I could not believe what I saw. I thought the homestead information was probablly asso-
ciated with other individuals, but I requested the actual documents anyway. There was no mistaking who the documents
related to when I read through them. All the documents I requested are contained in Chapter Two. Finding this material
was the highlight of all my Van Laarhoven family research.

Mom always spoke about her father’s family, the Van Laarhoven family. We knew a lot about that family. We also
heard a lot about the Rothamer family, my mother’s maternal side of the family. Of course, when Mom spoke of these
families, there was nothing but praise both in the tone of her voice and the words that she used to describe the families
− hard workers, no drinking, good Catholics, endured hardships, and so on. We heard a little about the Decker family
(Dad’s mother’s side of the family), but mostly regarding how Carl Oscar Reinhold (Dad’s father) moved his family from
Iowa to Wisconsin to get away from the Deckers. We heard there was supposed to be American Indian mixed in our blood
that came from the Decker side, but not who, how, where or why. Usually the commentary revolved around the Decker
side’s drinking and their shiftless ways. Dad never said anything. According to Mom, the Reinhold family did not dis-
cuss family history with their children, neither did they keep many records, nor did they write down much family his-
tory. 

The Reinhold and Malm family histories, which are described in the Reinhold book, are a compilation of information
that Mom wrote down over the years, recent genealogical research that I did, and recollections from Mom, Dad, Lucille
(Reinhold) Kerns, Hazel (Reinhold) Moore, Dorothy (Reinhold) Nicholas, Gladisy Fuller, Evelyn (Reinhold) Peterson,
and Sandra (Lundquist) Combs. I worked with these folks to compile their recollections of what was said in the past re-
garding the families. I used many genealogical researchers, including Lylia Hare, to look for information regarding
Dad’s ancestors. I personally did a lot of research, too. After I wrote up the material, I realized I did not have references
for the Swedish research. I sent my work back to the Swedish researcher and asked him to give me the microfilm refer-
ences for the material. He did and I added the references to what I had written. Then some months later, I realized that
I had not set him all the research. Consequently, some of my writing in the Reinhold book does not contain references
to the microfilm from which the information came.

The books would not have been possible without the burst of computer technology and the arrival of the internet that oc-
curred during that fifteen-year period when I worked on the books. The internet and email allowed me to access people
and data that were otherwise unavailable to me, for example, all the Swedish research and the federal homestead data-
base. The advances in computer technology allowed me to do work I would have had to pay professionals to do. Orig-
inally, I planned to print all the books in hard copy using a professional printer and graphics person. I planned to write
the text, but I expected the graphics person to process all the pictures and handle the layout. I also expect the graphics
person to work with the printer in printing the final books. I obtained several bids over a 5-10 year period. The quotes
were always high, actually too high to make printing a small number of the books realistic. By the time I was finally ready
to print the books, technology had progressed to the point where I could prepare the books (text, graphics, & layout) in
an electronic format myself. Printing them in an electronic format was realistic and perhaps preferred. Certainly, it was
substantially less expensive. In the end, I prepared the books in an electronic format compatible for commercial print-
ing, printing using a home computer, or reading electronically. I burned the electronic files to DVDs and sent them to
family members. None of this was possible when I started working on the books.

v



I believe La Verne captured the essence of family research best when she said, “After all these years, I think the person
who gains the most from the research is the person who did the research.” I spoke with other people about family research.
One person was the fellow who help me make copy negatives and prints of the old family photos. He had just finished
compiling and printing old family photos for his family. He said in reference to family research, “No good deed goes
unpunished” and then he proceeded to tell me of his ordeal. My own thought is, never do work for free. Then, why did
I do it and for free? Well, it caught my interest, especially the old photos. I wondered about the people, and the trials and
tribulations which they endured. At the time I was representing foreign nationals immigrating to the United States. I could
see the burdens they endured. I listened to their reasons for immigrating. I wanted to understand, or at least to try to un-
derstand my ancestors’ reasons, and learn something about them. I also did the work for those who will come after me.
I have no children, but there will be others like me. They will wonder as I did. 

I cannot say that I regret the inquiry into my family history, or the work required to create the books. I worked over fif-
teen years on the material and spent at least $20,000, not to mention travel costs, or the number of software programs
and computer hardware which I bought and had to learn, or the number of times the hardware and software changed over
that fifteen-year period. Tanya Tan (who herself immigranted from Malaysia) and I travelled to parts of the United States
looking for family graves to collect information on those identified by their markers. We took photos of gravestones. We
met with and collected photos from family members. I learned a lot about my family history from those folks. I spent
hundreds of hours talking with extended family members and researchers by phone. I conversed by email and regular
mail with them. I worked with many different people to collect and compile the information in the books. Just manag-
ing a project of that size was an experience in itself. Learning my family history was interesting particularly when read
in conjunction with early European and early American history. Researching my ancestors’ lives (including their wealth,
religiosity, and children) brought insight, particularly in the context of world events. It was easy to see how world events
devastated individual and family lives, especially economic events. I could see a young man’s aspirations wiped out by
events so beyond his control that he and his family appeared to be nothing more than leaves blown away by a hurricane.
The historic information definitely changed how I view an individual’s life. Still, though it was interesting, exciting, in-
formative, and a challenge, I would never do it again, not ever!
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CHAPTER ONE

Tribes of Western Europe And The Viking Conquest

The Teutons originated in the area called Turanta, now Turkey-Iraq-Iran and arrived in Western Europe in about 1000
B.C. They came by following the Danube River and populated northern Europe. There journey took 1000 years and
they arrived in the area surrounding Vienna. The Teutons split in two nations after they arrived: the Celts in the south-
west and the Germans in the northeast. The borderline between the two nations was the Rhine River and a vast forest
named Kolenwoud. This area was situated at about the present day border between France and Belgium. The Celts’ east-
ern border was the Alps and below this ridge lived people from the Greek, Italian and Balkan groups. The Celts crossed
the Straight of Dover and inhabited England and Ireland. 

Early German society was organized into tribes that “emphasized the relations and loyalties of kinship rather than citi-
zenship.”1 Some tribes became large enough to be referred to as groups or nations.2 The tribal leaders were usually cho-
sen from the same family, which established hereditary succession.3 

The German tribes lived separately throughout the entire northeast portion of Europe. Three German tribes lived in the
area of present day Netherlands. Their names are known from the Romans. The Frisiones lived in the western and north-
ern parts. Later they were called the Friezen. The Bataves lived in the river delta (middle). The Taxanders lived beneath
the river delta (present day Brabant).4 During the Roman period (0 to 100 A.D.), the Roman border with the German tribes
was along the Rhine River in present day Netherlands. 

The Romans crossed the Alps in about 100 B.C. under Caesar’s command and conquered the Celts in present day France,
England and Ireland. When Caesar entered the German area, he found the Germans were more difficult to conquer. The
German tribes fought against the Romans for centuries. The Roman legions were defeated several times by the united
German tribes. Recent historical discoveries revealed that the coastal lands of Western Europe (Flandria and the Nether-
lands) stood under seawater from about 300 to 800, which provides the reason why the Romans withdrew from present
day Netherlands in about 270 to a point behind a line from Boulogne to Brussels and Maastricht.

Eventually the Roman Empire in the west crumbled. In 410, the Visigoth king, Alaric, marched on Rome and sacked the
city.5 In 455, the Vandals pillaged Rome for two weeks.6 In 476, the Roman Empire came to an end in the west with the
death of the last Roman Emperor in the west,7 and the imperial insignia was sent east to Constantinople.8 In that year,
the farmland of the Roman Empire of the west was reconfigured into six large Teutonic kingdoms of which one was the
Franks with their various principalities.9 Interspersed were three or four remnants of the old Rome Empire, and there were
some other groups.10

1 Carlton J.H. Hayes, Marshall Whithed Baldwin, Charles Woolsey Cole, History of Western Civilization (New York: The Macmillan Company,
1962), p.  63.

2 Hayes et al., p. 63.
3 Hayes et al., p. 63.
4 From the name Taxanders came the later name of Brabant, Taxandria.
5 Gerald Simons, Barbarian Europe (Times Inc., 1968), pp. 36-37; Hayes et al., p. 66. 
6 Hayes et al., p. 68.
7 Sir Charles Oman, K.B.E., The Dark Ages 476-918 (T. And A. Constable Ltd., 1959), p. 3; Jacques Le Goff, Medieval Civilization 400-1500

(New York: Barnes & Nobels Book, 2000), p. 20.
8 Hayes et al., p. 69.
9 Oman, p. 5.
10 Oman, pp. 5-6.
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The Teutonic kingdoms’ activities in the 5th and 6th Centuries can generally be consolidated in to the activities of two
groups, namely the western and eastern.11 The eastern group’s activities are left out of this discussion for the most part.
The western group loosely consisted of the Franks, Visigoth or Goths, Burgundian and Suevian.12 The Franks13 were the
strongest tribe and by about 450, the Franks were “divided into two main hordes: the Salians and Ripurians”14 Each of
the various tribes in each horde was ruled by a king.15 Despite this simplification, there were many tribes that are not men-
tioned here, and a great deal of slaughter occurred as they fought among themselves for supremacy or simply for a larger
kingdom.

It is necessary to briefly describe a Frankish kingdom’s government in order to understand events that led to the rise of
individuals to power in a Frankish kingdom. The realm was governed by two groups of ministers: the royal household
and the provincial governors.16 The chief of the royal household was called the mayor of the palace.17 The mayor of the
palace was the king’s first servant.18 This person was the king’s alter-ego with respect to matters of war, justice and ad-
ministration.19 These individuals gained considerable power over time to the point where they practically substituted for
the kings, or in some cases deposed a king and took his place.20

The provincial government, as distinct from the central government, was headed by a count or a duke under the Frank-
ish system of government.21 The Frankish realm was divided into countships and each generally consisted of a tribal dis-
trict or city, depending on whether the area at issue was originally organized under the old Frankish or Roman system.22

In certain situations serval countships were united under a duke, especially on the Frankish frontier where a strong united
defense was necessary.23 The counts and dukes were both administrative and military officials.24

The term Merovigian refers to a family name, the House of the Merovigians or the House of Chlodovech.25 The words
Merovigian Dynasty refers to the time period during which the Merovigian royal family ruled the Frankish kingdom.26

The Merovigian kings were despotic rulers who faced more danger from their ambitious relatives than from their sub-
jects, unless of course they did something that was extremely unbearable for their subjects to tolerate.27 Eventually the
Merovigian royal house was overthrown by the Carolingians.28

11 Oman, p. 6.
12 Oman, p. 6.
13 The meaning of Francs was dapper, which means “braves.”
14 Oman, p. 56; Hayes et al., p. 63.
15 Oman, p. 56.
16 Oman, p. 123.
17 Oman, p. 123; Hayes et al., p. 117.
18 Oman, p. 123; Robert S. Lopez, The Birth of Europe (M. Evans And Company, Inc., 1972), p.44. 
19 Oman, p. 123; Lopez, p. 44.
20 Oman, p. 123; Lopez, p. 44.
21 Oman, p. 124.
22 Oman, p. 124.
23 Oman, p. 124.
24 Oman, p. 124.
25 Oman, pp. 56, 58, 134; Le Goff, p. 19; Diether Raff, A History of Germany From The Medieval Empire To Present, trans. Bruce Little (Berg

Publishers, 1988) p. 7; Morris Bishop, The Middle Ages (New York: American Heritage Press, 1970) p.10.
26 Oman, pp. 56, 58, 134; Le Goff, pp. 21, 23; Hayes et al., pp. 117.
27 Oman, p. 122.
28 Oman, p. 325.
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The term Carolingian refers to “one of the ambitious landowning families that joined other nobles in undermining the
authority of the ever-weakening Merovigian royal family.”29 The Carolingians originated in the northeastern section of
the Merovingian kingdom in a subkingdom known as Austrasia.30 The Carolingians eventually gain control over the of-
fice of the mayor of the place31 and in 751, they overthrew the last Merovigian king, Childerich III, with the Pope’s ap-
proval.32 The Carolingian Period covers a period from about 750 through 900.33 Sir Charles Oman wrote that for all
practical purposes the Carolingian line died out in 888 when Charles the Fat died and eventually Count Odo’s line took
over.34

The word Franks refers to a race.35 The Franks were “one of the more backward of the Teutonic races.”36 The Franks con-
stituted “a confederacy of the marsh - tribes.”37 Both the Merovigian and Carolingian families belonged to the Frankish
race.38 The Frankish conquest led to firmly placing power in the king.39 The Frankish empire was too large for the gen-
eral populace to check the king’s decisions.40 The king took council from “high officers of the household, bishops, and
provincial governors” of his choice.41 Generally speaking, the Franks lived in and took control over the lowlands of
Toxandria, an area that was eventually called Brabant and Guelders, and that had been controlled by the Romans.42 The
Roman legions in this area grew weak over time, and the Romans allowed the area to the north and west of Treveri, Colo-
nia, Agrippina and Mogunitiacum (the present day area of Trier, Köln and Mainz) to come under the Frank’s control more
or less by simply leaving the area.43 The Franks firmly controlled the area of the Scheldt, Meuse and lower Rhine Rivers
by the middle of the 5th Century.44

“In the third quarter of the 5th Century, the most important of the Frankish chiefs of the Merovigian line was a prince of
the Salians named Childerich.45 He died in 481, leaving his throne to his sixteen-year-old son and heir, a prince named
Chlodovech,” Chlodwig, Clovis or Clovis I.46 Clovis I “rose from tribal chief to sole leader of the Salian Franks by dint
of patience and murder” with the assistance of the Catholic Church.47 He is described as a “sanguinary ruffian, murderer,
and traitor.” 48 He is also described as morally far worse than any founder of the Teutonic kingdoms.49 The Salian Franks,
under Clovis I, took control of Gaul by defeating the Roman Syagrius at Soisson in 486.50 Clovis I took control over south-
west Germany by defeating the Romans, Alamans, Burgundians, Thuringians and Visigoths.51 Clovis I conquered the
other Frankish principalities and united all the Frankish states under him in about 510.52 Clovis I was the Merovigian King
of the Franks from 481-511.53
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30 Hayes et al., pp. 117-118.
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Clovis I’s united kingdom did not last long after his death in 511.54 The Frankish kings regarded their kingdoms as prop-
erty and upon their deaths, their kingdoms were divided among the kings’descendants as part of their estates.55 Clovis I
left four sons: Theuderick I, Chlodomer, Childebert and Chlothor.56 When Colvis I died, Theuderick took the old king-
dom of the Ripuarian Franks with the new Frankish settlements east of the Rhine and half of Aquitaine.57 Chlothar re-
ceived the old territory that belonged to the Salian Franks.58 Cholodomer received Oreleans and Childebert received
Paris.59 Clovis I’s empire increased through the warring of his four sons to include Burgundy, Thuringia, Provence and
Bavaria.60 Later, Clovis I’s empire was reunited under his son, Chlothor, due to the deaths of Chlothor’s nephews who
died without heirs.61 The Frankish Empire under Chlothor achieved its full growth and retained its shape until the fall of
the Merovigian Dynasty.62

Sir Charles Oman wrote:63

Chlothar was the worst of his house. It will be remembered how his career had begun by the brutal mur-
der of his nephews. It was destined to end by an even greater atrocity. His undutiful son, Chramn, though
pardoned in 558, rebelled again in 560, with the aid of the Bretons of Armorica. Chlothar pursued, de-
feated, and caught the rebellious prince. Then he bound him, with his wife and his young sons, to pil-
lars of a wooden house, and burnt them alive by firing the building. This shocking deed roused even the
brutal Franks to horror, and it was noted as the judgment of heaven that the king died exactly a year after
he had given his heir to the flames. The wicked old man’s body, however, was buried in great state in
the church of St. Medard, as though he had been the best of sovereigns (561). His kingdom fell to his
four sons, destined to a new division just fifty years after its first partition among the sons of Chlodovech.

Chlothar’s four surviving sons were Charibert, Guntram, Chilperich and Sigibert.64 At Chlothor’s death in 561, his four
surviving sons divided his kingdom - the Frankish Empire.65 Then, Charibert died in 567 and his land was divided among
his three surviving brothers.66 The division of Chlothor’s kingdom among his four remaining sons and the strife between
the three remaining decedents of Chlothor resulted in five generations of civil war with horrific happenings the likes of
which had not been recorded in Europe.67

Eventually, Chilperich and Sigibert married two very beautiful and capable sisters.68 Chilperich had his wife murdered
and then proceeded to marry his favorite concubine within a few days of his wife’s death.69 The result was forty years
of war between the two brothers as Sigibert and his wife avenged Sigibert’s wife’s sister’s death.70 The effect of the
wars was to partition the Frankish Empire into Austrasia - the Eastern kingdom that consisted of “the Borders of Bavaria
and Thuringia as far as the Meuse and Scheldt” Rivers;71 and Neustria, the New Western Kingdom or Western Franks,
the borders of which “ran from Meuse and Scheldt as far as Loire.”72
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60 Oman, p. 121.
61 Oman, pp. 120-121.
62 Oman, p. 121.
63 Oman, p. 121.
64 Oman, pp. 159-161.
65 Oman, pp. 158-159.
66 Oman, pp. 160-161.
67 Oman, p. 159.
68 Oman, pp. 161-162.
69 Oman, p. 161.
70 Oman, pp. 161-162.
71 Oman, p. 162.
72 Oman, p. 162.

4

________________



Sigibert was quite successful in waging war against his brother, Chilperich, even slaying Chilperich’s son and causing
Chilperich to flee to Tournay where he secluded himself.73 Chliperich’s wife hired assassins to kill Sigibert.74 The as-
sassins succeeded when disguised as messengers, they stabbed Sigibert to death as they conveyed their message.75 Si-
gibert’s wife and infant son were imprisoned after Sigibert’s murder.76 The four year old escaped death when his mother
lowered the boy out of his prison window to waiting supporters.77 The nobles of the East Frankish realm vowed not to
support Sigibert’s murder. They took the unheard-of-step in Mervovigian lore of saluting the four year-old boy as their
king.78 This step began the diminution of the king’s power created by Chlothor.79

Chilperich was murdered in 561, stabbed to death by an unknown hand.80 His wife’s children had all died, but she gave
birth to a new son four months prior to Chilperich’s death.81 At this point, both Austrasia and Neustria were ruled by an
infant and young child.82

Sigibert’s son died at the age of twenty-six, leaving two infant sons to rule.83 Their grandmother acted as regent.84 The
death of Sigibert’s son further degraded the king’s power as that power was disbursed to the nobles.85 In a long story of
battle and intrigue, Sigibert’s two grandsons died with one brother killing the other and the surviving brother dying of
dysentery in 613, five months after he had his brother murdered.86 Once again Sigibert’s wife had to raise, defend and
support a child, her great-grandson, who was the King of Austrasia and Burgundy.87

Shortly after being announced  king, Sigibert’s great-grandson’s subjects contacted the West Frankish king and requested
that the king invaded the East Frankish kingdom.88 They advised the West Frankish king that he would not meet oppo-
sition and he did not.89 In fact the East Frankish army joined the West’s.90 Sigibert’s spouse and great-grandson were cap-
tured.91 By this point in time, the wicked queen of the West had died, but Sigibert’s wife and great-grandson were brought
before the wicked queen’s son, the King of Neustria, Chlothar II.92 When present to Chlothar, the following transpired.

‘Here is the woman,’ he cried, ‘by whose intrigues and wars ten princes of the Franks have come to
their deaths’ [Footnote not included] and he bade his soldiers scourge the old queen, and then bind her
hands and feet to the heels of a wild horse, who dragged her among stones and rocks till her body was
torn limb from limb. The boy Sigibert and his younger brother Corbo were strangled.93

Though Chlothar II became the king of the entire Frankish Empire by murdering Sigibert’s wife and great-grandson, he
had very little real power as king.94 He gave up most of his power when he joined with the Austrasians and Burgundi-
ans to defeat Sigibert’s wife and great-grandson.95 From that point on, “it was the power of the counts and the mayors
of the palace who were to exercise real power among the Franks, not the kings.”96
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Chlothar II died in 628 and his son, Dagobert I, became ruler of all the Frankish kingdom.97 Dagobert I was the last
Merovigian king who actively managed the affairs of the Frankish realm.98 Dagobert ruled the West Frankish kingdom
since no strong mayor of the palace had come to power.99 This was not the case in the East-Frankish kingdom.100 Pep-
pin of Landan, also known as Count Peppin, was appointed mayor of the palace.101 For the sixteen years that Peppin ruled,
he was “far more powerful in the Eastern Kingdom than Dagobert himself” who ruled both the Eastern and Western King-
doms as king.102

Dagobert I died in 638 and Peppin of Landon died in 639.103 Dagobert left two young sons, Chlodovech II age six and
Sigibert III age nine.104 Dagobert’s sons were the first of the “do-nothing-kings.”105 Peppin’s son, Grimoald, sought the
position as mayor of the palace, which resulted in three years of warring.106 Finally Grimoald won.107 Eventually Sigib-
ert III reached manhood, and though he was the king, he left governance in Grimoald’s hands.108

King Sigibert III died in 656 leaving his son, Dagobert, age 8.109 Dagobert was named after his grandfather.110 The Mayor
of the Palace, Grimoald, sent Dagobert to a monastery and raised his own son, Childebert, to the throne.111 The Austrasian
nobles would not hear of that.112 They captured Grimoald and took him to King Chlodovech II of Neustria, the brother
of Sigibert III, who killed Grimoald using horrific tortures.113 A few months after killing Grimoald, Chlodovech II died
leaving his very young son, Chlothar III, to rule as a child.114 Chlothar III had only been on the throne four years when
the Eastern Franks decided they would have their own king again.115 The Austrasians crowned Childerich’s younger
brother, Chlothar, the King of the Eastern Franks.116 Thereafter both young boys, Chlothar III and Childerich I, ruled via
the queen-mother, Bothildis.117 During their reign, the Mayor of the Place, Ebroin, ruled.118

Chlothar III died in 670 just prior to reaching manhood.119 The resulting civil struggle brought Childerich I of Austrasia
to the throne as King of all Franks, East and West.120 Ebroin was placed in a monastery.121 Childerich I was a puppet king
controlled by the Austrasia Mayor of the Place, Wulfoald, and the Bishop, Leodegar.122 Childerich I reigned for three
years before he was murdered.123 His murder resulted in anarchy, since he left an infant son.124 The Mayor of the Aus-
trasia Palace, Wulfoald, retrieved Dagobert from the monastery were he had been imprisoned after his father, King Si-
gibert III, died.125 Ebroin escaped from captivity at the same time and through political maneuvering was elevated to the
position of Mayor of Neustria.126 One again the stage was set for civil war between Austrasia and Neustrisia or between
the East and West Franks.
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Ebroin went about conquering for three years.127 Eventually he entered Austrasia, defeated its army and killed Dagob-
ert.128 Thus, Ebroin became the Mayor of Neustria, Burgundy and Austrasia, but he was murdered in 681.129 The Aus-
trasians took up arms under Peppin II at Ebroin’s death.130 Peppin II was also known as Peppin the Younger131 and Peppin
of Herstal.132 Peppin II was the most popular Austrasian noble.133 He conquered Neustrasia and proclaimed himself
Mayor of the Palace both east and west.134 He reigned for twenty-six years (688-714).135 Peppin II’s work was carried
on by his son, Charles the Hammer, and to a far greater extent by his grandson, Charles the Great.136 Various Merovi-
gian puppet kings came and went during the period that Peppin II governed as Mayor of the Place.137 Peppin II died in
714 and his illegitimate son, Carl, also known as Charles Martel and Charles the Hammer, rose to power and his father’s
position.138 Charles Martel’s step-mother put Charles in prison, but Charles escaped and with the support of nobles be-
came a leader of the Austrasians.139 He named himself Mayor of the Austraisa Place by 717 and placed a puppet king,
Chlothar IV, on the thrown.140 Charles the Hammer beat the Neustrian army in 718.141 At that point, Charles controlled
both Neustraisa and Austrasia as Mayor of the Place, east and west.142 The Merovigian kings of Austrasia and Neustra-
sia died within a two year period of Charles the Hammer’s victories.143

Charles the Hammer died in 741.144 He ruled from 719 to 741.145 Charles’ sons, Peppin (Peppin the Short146) and Car-
loman, took control and fought to retain it.147 It took them three years to solidify their control.148 Peppin and Carloman
liked each other, so Carloman abdicated his power in 747 and joined a monastery.149 As a result, Peppin became Mayor
of Austrasia and Neustrasia.150 In 751, Peppin overthrew the last Merovigian king, Childerich III.151 Peppin accomplished
the task by summoning the National Council of the Realm, which enthusiastically approved removing Childerich III
and electing Peppin as King.152 To solidify his power as king, Peppin sought and received the Pope’s approval.153 Pep-
pin was proclaimed King of the Franks by the Great Council of Franks in 751.154
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Peppin the Short died in 768 and his son, Charles the Great, rose to power.155 Peppin had two sons, Charles and Car-
loman.156 His sons divided Peppin’s kingdom upon his death and took their respective positions as kings.157 Carloman
died in 771 and Charles took control of Carloman’s realm.158 Charles the Great was also known as Charlemagne and
Charles I.159 Charles the Great, King of the Franks, greatly expanded his empire and was crowned Emperor of the Ro-
mans in 800 by Pope Leo III on Christmas day.160 His crowning started the concept of the Holy Roman Empire.161 Dur-
ing the second half of his reign, Charles placed his three grown sons in charge of three important sections of his realm.162

His eldest son, Charles, was put in charge of Western Neustria.163 Peppin controlled Lombardy and Charles’ youngest
son, Louis, ran Aquitanie.164 Louis was also known as Louis the Pious.165 Charles used his three sons as executive man-
agers and when he could not proceed on his own, he sent one of his three sons in his place.166 Louis the Pious was named
co-emperor in 813.167 Louis the Pious succeeded to the throne after Charles the Great’s death in 814.168 Louis the Pious,
also known as Louis I, received the entire kingdom because his two brothers predeceased him.169

Sir Charles Oman, K.B.E., described Louis the Pious as “a weak, good natured man, no longer in the first flower of his
youth, whose meek virtues were far more suited to adorn a monastery than a palace. Utterly wanting in self-respect and
determination, the slave of his wife, his chaplains, and bishops, a doting father and husband, and an over-liberal giver,
he had one of those natures that are entirely unfit to bear responsibility, and are only happy when placed under the rule
of a stronger will than their own.”170 Sir Charles goes on to explain, the “main feature of his reign of twenty-six years is
the weary tale of his unwise dealings with his undutiful sons, and of the evils that ensued therefrom.”171 Louis the Pious
“was not as ruthless nor the charismatic leader that his father was.”172

In order to control his succession, and while Louis was alive, Louis partitioned his kingdom among his three sons from
his first marriage.173 His sons, Louis, Pippin I and Lothair I,  became co-emperors.174 Lothair I reigned from 843-855
and Louis the German from 843-876.175 Pippin I died in 838.176 Louis the Pious remarried after the death of his first wife
and his second wife gave birth to a son, Charles the Bald, in 822.177 Louis the Pious tried to create a kingdom for Charles
and that effort caused several revolts by his elder sons, Pepin I, Lothair I, and Louis the German, and caused grave prob-
lems for Louis the Pious’ empire.178 Charles the Bald, also known as Charles or Charles II, eventually reigned from 843-
877.179
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“In 829, the fatal civil wars of the 9th Century began.”180 Louis the Pious was overthrown by his sons from his first mar-
riage.181 His sons put him in confinement and forced Louis’ second wife to become a nun under threat of death.182 At the
meeting of The Great Council of The Empire, Louis the Pious was reinstated as king since his sons’ activities were not
looked upon too highly.183 Louis forgave his sons and allowed them to return to their kingdoms where they immediately
started conspiring against him.184 Louis the Pious’ sons from his first marriage once again marched against him in the
spring of 832.185 This time Louis the Pious was ready and proclaimed that two of his sons, Pippin I and Louis the Ger-
man, forfeited their kingdoms because of the attack.186 He also proclaimed that his third son, Lothair, should be the sole
heir to his empire, though at the time that Louis the Pious made the proclamation, he did not know that Lothair was a
co-conspirator with his brothers.187 Louis the Pious also proclaimed that his son, Charles, would be crowed king of Agui-
taire.188

Louis the Pious’ new partitioning of his kingdom made his situation worse.189 His rebellious sons, including Lothair,
marched against him and Louis the Pious’ subjects were also unhappy with the partitioning.190 Even Pope Gregory sold
himself out to Louis the Pious’ son, Lothair, and convinced Louis the Pious’ nobles to turn against Louis or at least con-
vinced them not to support Louis in his war against his sons.191 At the time for battle, Louis’ army was demoralized and
disbanded leaving Louis, his wife and his child victims to be sacked by Louis’ son, Lothair.192 Louis was once again put
under guard, his wife was again set to the nunnery and Charles earned a reprieve from blinding and ordination because
he was so young.193

To Louis the Pious’ great fortune, he found himself once again in a position to repartition his kingdom in 834.194 He gave
his son, Charles, who was now fourteen years old, the greater part of Lothair’s previous kingdom that Louis the Pious
confiscated as punishment after Lothair turned against him the second time.195 Lothair was allowed to keep Italy.196 Nat-
urally, no one liked Louis the Pious’ partitioning, especially his three sons.197 Even Louis’ subjects did not like it because
they thought Charles was too young to reign as king.198 An immediate civil war would have broken out as a result of Louis
the Pious’ decision except that the Danes landed in great force in Frisa, sacked Utrecht in 835, burnt Antwerp in 836,
and attacked Frisa again in 837,199 so the civil war had to wait until 837.200
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In 837, Louis bestowed on his son, Charles the Bald, all of Louis the German’s kingdom, except for Bavaria.201 Then in
838 to Charles’s great fortune, his brother, Pippin I also known as Pippin of Aquitaine, died.202 Louis the Pious conferred
on Charles all of his dead brother’s kingdom.203 Immediately thereafter, civil war broke out as Louis the German fought
to reclaim his kingdom.204 The Danes attacked Frisa in the spring of 839 at about the same time that Louis the Pious was
fighting his son, Louis the German.205 At a lose as to which enemy to fight first, Louis turned to his son, Lothair, and
asked Lothair to join him in battling Louis the German and the Danes.206 Lothair jumped at the chance to help since he
wanted to reclaim his kingdom much of which his father had bestowed on his brother, Charles.207

Louis the Pious’ sons, Louis the German, Charles the Bald and Lothair I were their own worst enemies.208 They fought
against their father and with each other, even soliciting the help of the Vikings in order to weaken one another.209 The
Empire’s defense broke down allowing the Vikings to enter unabated.210 It was not a coincidence or an accident that the
Vikings’ activity increased.211

Raids by the Vikings started in England and Ireland in 789,212 and on the mainland of Western Europe in 810 when Frisa
was attacked.213 “Like the Franks, the Vikings were Teutonic people.”214 The Viking invaders constituted people of four
races, the Danes, Swedes, Goth and Norwegians.215 Charles the Great had organized a good administration with good
armies and heavy ports with a strong fleet.216 The Viking did not make many significant inroads into his kingdom until
after Charles the Great’s death in 814.217

The Vikings came to Western Europe after 814 and successfully conquered the region. They came south with large fleets
of drakkars and conquered the entire coastal lands of the Netherlands, Belgium and France. The Vikings rowed far in-
land many hundreds of miles up to the great Rivers (Rhine, Maas, Schelde) to the important towns of Aachen, Cologne,
Maastricht and Paris. They conquered large parts of land from the German Emperor. They built strongholds in diverse
places. In present day Netherlands, their strongholds were Leyden, Walcheren, Breda, Antwerp and Boulogne. The Em-
peror lost a great part of his land, and wherever the Vikings were, the Emperor’s imperial might was lost. The Vikings
simply took over. They built mighty forts on their land and ruled them as kings.

The Viking invasion occurred for many reasons, including a spirit of adventure, self-confidence, suitable ships, social
conditions, over population, booty, pillage, domestic politics and internal strife in Western Europe.218 The Vikings were
adept at exploiting the change in the balance of power.219 They took advantage of Charles the Great’s death, the division
of his empire, and the royal infighting that followed between Louis the Pious and his sons.220
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Louis the Pious died on June 25, 840 and soon after his death his sons set about waging war against each other with the
intent to increase their power and the size of their kingdoms.221 Large armies fought each other resulting in the slaugh-
ter of many soldiers.222 Finally Lothair asked his brothers for peace.223 Their negotiated peace resulted in the Treaty of
Verdun in 843.224 Charles the Bald celebrated his twenty-first birthday that year.225

The Treaty of Verdun divided Charles the Great’s kingdom into three kingdoms, namely, a West Frankish kingdom
ruled by Charles the Bald that was roughly equivalent to modern France between the sea and the Rivers Rhone, Saone,
Meuse and Rhine, and Spain down to Ebro;226 the middle kingdom identified as Lotharingia or Lorraine227 ruled by
Lothair I that included the Low Countries, Austrasia, Burgundy, Provence, and most of Italy and Lothair I also kept the
imperial title;228 and the East Frankish kingdom ruled by Louis the German229 that included all the territory east of the
middle kingdom, namely Bavaria, Thuringia, Fanconia and Saxony.230 The name Lotharingia stands for Lothair’s king-
dom231 and the land in Lotharingia eventually was divided between the East and West Frankish kingdoms, except for the
Italian Kingdom, which remained separate.232 Later the East Frankish kingdom became Germany233 and the West Frank-
ish kingdom became France.234

The Treaty of Verdun did not last long for immediately two problems arose.235 The first was how to maintain the peace
between Louis the Pious’ sons and the second was the Viking invasion. The Vikings plundered Paris in 845 and Charles
the Bald paid the Vikings 7,000 pounds of silver to leave.236 The Viking invasion took up most of Louis the Pious’ sons’
time.237
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The ten years of peace between Louis the Pious’ sons broke in 853 and the Treaty of Verdun ended.238 Charles the Bald
and Louis the German marched against each other in 854.239 Amazingly they began fighting despite defending their
kingdoms against Viking attacks.240 Lothair I died in 855.241 Lothair’s sons received his kingdom.242 His oldest son,
Louis, received the title emperor and the Kingdom of Italy.243 Louis’ two younger brothers split the remainder of the king-
dom.244 Despite all the death and treachery that occurred after the end of Charles the Great’s reign, the years from 855
to 887 were even worse.245 Louis the Pious’ various nephews sided with their two uncles, Charles the Bald and Louis
the German.246 Each of Louis the Pious’ sons had three sons each.247 Lothair I’s three sons were named Louis, Charles
and Lothair.248 Louis’ three sons were named Louis, Charles and Carloman.249 Though much younger than his half broth-
ers, Charles the Bald eventually had three sons named Louis, Charles and Carloman.250 Not only did the two sides fight
each other, they fought the Vikings.251 “In the 860s Ermentarius of Noirmoutier wrote the following about the Vikings.
The number of ships increases, the endless flood of vikings never ceases to grow bigger. Everywhere Christ’s people are
the victims of massacre, burning, and plunder. The vikings over-run all that lies before them, and none can withstand
them.”252 Gwyn Jones indicated that Ermentarius may have exaggerated a little.253

Charles the Bald and Louis the German made peace in 860, but it did not last long.254 Lothair I’s youngest son died in
863.255 His brothers divided his kingdom.256 Lothair I’s son, Lothair II, died in 869.257 Immediately Charles the Bald and
Louis the German started fighting over which of them should get Austrasia and the middle kingdom.258 In 870 the Treaty
of Mersen divided the kingdom of Lotharingia between Lothair I’s son, Louis II, Charles the Bald and Louis the Ger-
man, with the exception of Italy, which remained in Louis II’s possession and was known as the Kingdom of Italy.259 After
dividing up Lothair I’s kingdom, the West Frankish kingdom corresponded to roughly present day Belgium and France.260

The Treaty gave Louis the German the Netherlands.261 Later, the 880 Treaty of Ribemont put Belgium and the Nether-
lands in the East Frankish kingdom.262
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The Treaty of Mersen only lasted five years since Louis II, the last of Lothar I’s three sons, died in 875.263 None of
Lothair I’s sons left heirs, so Charles the Bald and Louis the German marched against each other and fought over who
should receive the Italian kingdom and the title emperor.264 Louis the German died in the midst of the fighting.265 He was
seventy-six years old and died in 876.266 Louis the German divided his kingdom among his three sons long before his
death, but when Charles the Bald learned that his brother died, he immediately attacked his three nephews in an attempt
to seize Lotharingia.267 Charles the Bald lost the battle and died in 877.268 During the eleven years that followed his death
there were five different rulers in the West Frankish kingdom.269

Louis the German’s son, Charles the Fat,270 took over the Western Frankish kingdom in 884 after Charles the Bald and
his two sons died.271 Charles the Fat was already the ruler of the Eastern Frankish kingdom and the middle kingdom at
the time.272 Charles the Fat made some significant mistakes during the period from 885 to 888 that lead to his demise.
First, in 885 Charles the Fat installed Godfred, the Viking, as a semi-independent ruler over Frisa and other fiefs held
by Rurik, the Viking.273 Finding that was a mistake, he arranged to have Godfred murdered in 885.274 Also in 885, Siefred,
a leading Viking and a Dane, attacked Paris and lay siege to the city.275 Charles the Fat abandoned the city276 and left the
local count and abbot, Odo and Gozelin, to defend Paris from November 885 to October 886.277 Then Charles the Fat
made a grave error.278 Instead of bringing an army to defeat the Danes, Charles negotiated the Danes’ exit, allowed them
to attack his subjects in Burgundy, and paid the Danes 7000 pounds in silver to boot.279 The Franks treated the negotia-
tions as an act of cowardice on Charles’ part and early in 888, Charles the Fat was deposed by Count Odo.280 For all prac-
tical purposes the Carolingian line died out in 888 when Charles the Fat died and eventually Count Odo’s line took
over.281 Further in 911, Rollo, the Viking, became the Duke of Normandy and was allowed to retain a portion of the Frank-
ish coast between Britanny and the Low Countries.282
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The Vikings’ golden years were coming to an end by the end of the 9th Century.283 The Vikings operated in Flanders after
877 and along the Rhine from 877 up to 896 when they gave up and dispersed.284 A Viking army invaded Brittany in
890 but was defeated and went north.285 The Viking army was defeated again in 891 by the “German King Arnulf at the
Dyle, a tributary of the Schelde” River.286 Still, in 891 the Vikings built some new fortresses, possibly some “of the large
circular fortress on the coast of what is now northern France, Belgium, and Zeeland in southern Holland.”287 There is not
much information about Viking activity in Western Europe after 896,288 although at the end of the 10th Century there were
a few raids in Frisa, but most of the Viking energies were directed toward England.289

The 10th Century (900 to 1000 A.D.) was a disaster for Europe and its population. The old Carolingian administration
was fully destroyed. The west Carolingian line died out for all practical purposes in 888290 and in 911 the east Carolin-
gian line died out,291 although one author indicated the line die out prior to 888.292 The whole coastline of Western Eu-
rope was in the hands of Viking rulers by about 950. (At about 950 is the point where the Van Laarhoven family story
begins.) Dukes and earls were killed and their lower feudal vassals tried to negotiate with the Vikings or they too were
killed. Everywhere the Vikings took possession of the land, murdered the leading class and took their place. The new
leading families had Viking leaders nearly everywhere in Western Europe. The inhabitants had to accept their new rulers
and try to negotiate with them to stay alive. The dukes could not help their earls and the earls could not help their cap-
tains and so they all tried to survive. It was a time when the rights of the victor ruled. The sword ruled.

The Brabant Region

In 843, when the dividing of Europe began (Louis the Pious’ Partition) and again after 870 (Treat of Mersen), the Nether-
lands and Belgium / Luxembourg became a part of the German Empire (East Frankish kingdom) and remained a part
from 880 (Treaty of Ribemont) through 1568. The Dutch struggled free under Willem van Oranje in 1568 and formed
their own kingdom. In that time, the two parts of the “Lowlands,” Netherlands and Belgium where one country. In 1830,
Belgians broke the alliance and created their own kingdom. The two Countries had the same historical background from
843 through 1830. Before 1830, a large portion of Brabant lay in Belgium when Belgium and the Netherlands were still
one kingdom. In 1839, the “Old Brabant” was divided in two parts by a new border separating the Netherlands and Bel-
gium.

Old Brabant was a region that lay partly in present day Netherlands and partly in present day Belgium. In old times, few
inhabitants lived in Old Brabant, especially in the Netherlands’ portion. In North Brabant, the soil was poor, sandy, and
marshy. The land in North Brabant rises from north to south along the Maas River. The land is at sea-level from the coast-
line at about Zeeland and further to the east, the ground rises to more than a hundred meters above sea-level. Rainfall in
the area drains into small brooks from the south and runs north to the Maas River, which empties into the sea. The Maas
River comes from northeast France, and runs into the eastern part of Belgium. The Maas River enters the Netherlands
at Maastricht in the Limburg province, and runs north to about the town of Nijmegen. From there, the Maas River makes
a grand sweep to the west and flows into a large delta between Zeeland and Holland. All the large rivers (Rhine, Waal,
Maas and Schelde) come together in this delta and flow to the sea. The delta lies between Rotterdam in the north and
Antwerp in the south. Zeeland lies between these two harbors. The border between Zeeland and Brabant lays in the area
from Bergen op zoom to Geertruidenberg. The Maas River is the eastern border of Brabant. This area is the Netherlands
Brabant, or North Brabant.
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Water made little lakes in several places in Old Brabant and these grew into swamps. The Maas River rose in the east
along the left side of a large area of swamps. The swamps were a hundred kilometers long and twenty kilometers wide.
They were called “the Peel.” This area was impenetrable, a large moorland. The region was wooded and while the land
was sandy, the woods were mostly pine and spruce trees, especially in north Brabant. In South Brabant (present day Bel-
gium), the woods consisted of oak, beech and maple trees. People began to cultivate the Peel in the beginning of 1900.
There they found a Roman officer on a horse buried in the land. Probably the officer lost his way and died in the Peel.
His armour and the rigging from his horse were found and can be viewed in a museum. The Peel was a dangerous area.
Such swamps were found in several other places, too. North Brabant (present day Netherlands) was not a nice country
in about 1000.

Nowhere in history books is there anything written about North Brabant other than it was empty, overgrown with wood,
heath, and moor. The only settlements in north Brabant were on the west coast along the seaside where fisherman ex-
isted in a few small villages, but only along a small part of the south side of the Maas River. No small towns were lo-
cated further inland. Only two Roman highways existed, but mostly along the river side and then only during the Roman
period. One can conclude the Earls of Loven and Holland were not interested in the raw, empty country. The Vikings
did not find anything of interest in North Brabant, either. They continued rowing up the Schelde (Scaldis) River and its
branch River, the Demer, to the castle Loven where the duke lived. It is explained everywhere in history books that the
Vikings came to North Brabant only along the Maas River and on the westside where the Schelde River flows to the North
Sea.

The oldest villages in North Brabant lay on the Netherlands’ present day border with Belgium. The settlements were Hil-
varenbeek (formerly named Hildewaerdisbeke) and Geertruidenberg in the northwest. Geertruidenberg was situated on
a hill. It was in existence as early as 1000 because there was a monastery located in Geertruidenberg for the daughters
of nobles. This convent was in the possession of a monastery in Nijvel and situated south of present day Brussels. The
monastery was built by the Carolingian kings in about 900.

The present capital of North Brabant is ‘s-Hertogenbosch. It was founded in 1192 by the Duke of Brabant. All present
towns were founded after 1192. All the later dates upon which towns were founded prove that the area in North Brabant
was empty in about 1000, including the area surrounding Breda. It did not exist as a town, city, or even as a small vil-
lage prior to 1125. The oldest known town is Breda and in about 850-900, Breda was founded by Vikings after they con-
quered the western land of North Brabant, the Breda region. Prior to 850-900 the area surrounding Breda was the property
of a certain knight who possessed a wooden castle there with some houses scattered around. This knight was the servant
of the Count of Loven. The Count of Loven lived in the Town of Loven, which today is located in Belgium. The Count
of Loven was the Duke of Nether-Lotharingia / Brabant’s servant. The Duke was the German Emperor’s servant. The
Emperor lived mostly in Aachen, which lies within Germany today.

The Earl of Loven’s primary duty was to govern his territory and to defend it against his neighbors. The Earl had to fight
his neighbors if they intended to conquer his land. The Earl of Loven’s territory was at least ten by ten kilometers . It
was in his interest that nobody rob his property. His first interest was his own property and the place Breda, and terri-
tory far away for him was his second interest. The Duke of Nether-Lotharingia / Brabant’s duty was to protect his en-
tire dukedom. When there was an attack on Breda, there were only a few men from the Earl of Loven who were available
for defense and these men also thought, let the Earl of Loven come with his army to fight for his property. This expla-
nation attempts to make clear the thought process and the manner in which defense was handled. The Emperor appointed
a duke over a part of his property, the duke appointed earls to defend the duke’s interests, and the local shire had no in-
tention of being killed for his bosses’ interests. The system was good, but a person’s individual interest prevailed.
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The population of the “Lowlands” were Friezen from the original Teutons293 and the Merovings never subdued the
Friezen during their reign.294 The situation was entirely different with the Carolingians.295 Peppin II beat down the Friezen
through fifty years of hard and constant fighting.296 He eventually succeeded in bring the Friezen under his control and
he acquired the marshy islands that are currently called Zealand and South Holland.297 The Friezen Duke, Radbod, “was
also compelled to give his daughter in marriage to Peppin II’s son, Grimoald.”298 Peppin II was the leader of the ruling
Carolingian class and they were followers of the Christian Church.299 After conquering Frisia, Peppin II made it the
Frankish government’s duty to convert the Pagan, Friezen, to Christianity.300 What Peppin II began with respect to con-
verting the Pagans, his son, grandson and their descendants (i.e., Charles the Hammer, Charles the Great) continued.301

In about 850, Vikings from Laerdal, Norway conquered the north (Friesland) and Flandria. They also conquered the
western land of North Brabant, the Breda region in about 850-900. Breda was conquered when Viking ships ran ashore
and the population in the Breda region was willing to cooperate with the Vikings. The local population hated their earl
because he oppressed them. The Carolingians tried to force the old population to become Christians and follow the
Church’s teachings, but the people refused.302 They saw the Vikings as way to get rid of the Earl. The local inhabitants
negotiated with the Vikings. They led the Vikings to the Earl’s fortress inland and the Vikings overran the Earl’s fortress.
They killed the Earl’s soldiers and set fire to his fortress after first plundering it. The population was comprised of sim-
ple fisherman and farmers. They shared in the loot, and as thanks, they gave the Vikings food and help. The Vikings had
the same religion as the local population and were viewed as liberators,303 so the case was quickly done when the Viking
ships ran ashore and the defenders, soldiers of the Carolingians, were slain.304

The knight who lived in the Breda area was either slain or fled eastward, and his castle was set on fire. Thereafter, the
Vikings built a big wooden castle / fortress there to plunder the environs in the southerly direction of Antwerp. Around
their fortress the Vikings built a vikingborgh out of which grew the new place called Breda. The Vikings lived there for
a long time. 

Today, people do not have any understanding of this behavior, steeling and murdering, but the people being discussed
lived in another time with other rules. The people did not have any rights. The people lived in poverty. A small class of
nobles and the Church ruled them. They were their masters’ slaves while the Christian Church looked on and kept silent.
In addition, the Church of Rome (the Roman Chatolic Chuch) stood on the side of nobles and wealth, and it was the same
Church’s monasteries and clergy who wrote about the Vikings. One can perhaps imagine how the population felt about
their kings, dukes and earls. One can also image how the people tried to negotiate with the Viking invaders to save their
lives, property, and future. Their old masters could not help them, so they had to help themselves. Generally, through-
out the areas  where the Viking’s invaded, the populace and the Vikings came to an arrangement. The Vikings killed
mostly armed civilians, so mostly they found a good solution and spared the population. Only the nobles were killed,
and mostly they were spared if they were willing to go elsewhere. Often the Vikings were not so cruel as writers from
these times tell, but the writers were clergy from the Christian Church.
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Thomas van Goor305 investigated the old history of the City of Breda. He wrote, in about 900, the Vikings landed and
built on this place a Viking fortress / castle. Mr. van Goor wrote that these Vikings saved the country people for they
needed them as slaves to do the work and for farming, so mostly the former population stayed there. The Vikings be-
came the new masters and after a little time, the local population accepted their new masters. The Vikings who stayed
for a longer time acquired wives from the local population that lived around the new Viking fortresses and raised new
settlements. According to Ad Laarhoven, Thomas van Goor made a great error in his story for he wrote that the old mas-
ter stayed and that is impossible according to Ad Laarhoven for the Vikings slew the servants of the German Emperor.

Floris Prims also investigated the Viking’s arrival in Breda and whether they built a new fortress there.306 According to
Ad, Mr. Prims explained to him that in about 900 a Viking fortress was built in Antwerp. Mr. Prims further explained
that Antwerp and Breda are “sister towns.” Both originated around a Viking fortress and the decedents of the inhabitants
who lived around both fortresses go back to Viking forefathers. Mr. Prims went on to explain that in 1125, the Town of
Breda was reconquered by the Count of Loven where upon the Viking rulers and part of the inhabitants fled to the mid-
dle of North Brabant.

The Origin Of the Van Laarhovens

The Van Laarhoven family story begins in about 950. The oldest data files that Ad Laarhoven found regarding the Van
Laarhoven families’ forefathers are in the Brussel archives for the Dukes of Nether-Lotharingia / Brabant. These Dukes
reigned from about 900 to about 1300 and their kingdoms lay in about present day Belgium and the Netherlands. Nether-
Lotharingia included all the counties in present day Belgium and the Netherlands. A duke was a rank above the other
earls, but a duke did not have any ruling authority over the other earls. Instead, a duke was more of an arbitrator. They
were the most important nobles in the region and had the largest territories. 

In about 950, the present day Netherlands belonged to the Emperor of the East Frankish kingdom (the Emperor of Ger-
many). His land was governed by his Duke of Nether-Lotharingia in the Emperor’s name, but the Duke had his residence
(castle) in the neighborhood of Strasbourg (east France). He was also the Viconte (Burggraaf) of the Town of Antwerp
and Antwerp lay a distance of 400 kilometers away. He had a local earl in his service who governed in his place. The
local earl was the Earl of Loven and this person lived a distance of 70 kilometers away from Breda, the place where the
Van Laarhoven families’ first ancestors lived.

The German Emperor appointed earls in the Netherlands. There was only one earl above the Rhine River, the Earl of
Friesland (west and north). Utrecht (for the east) and Luik were the only dioceses in this part. They were the two most
important dioceses. Both were ruled by a bishop. In that time, a bishop was “a noble” and a minister of the crown. Both
Utrecht and Luik were tributed to the German Emperor. Beneath the Maas River, there were several earls. There were
no earls in north Brabant (present day Netherlands) since there were few inhabits living in north Brabant, but there were
some barons who administered little pieces of land. The soil in north Brabant was poor, sandy, and marshy with few farm-
ers and villages.

305 Ad Laarhoven found a history book written about the Brabant region.  A Description From The History From the Town Breda was written by
Thomas van Goor and published in 1744 in Breda. At the time he wrote the book, Thomas van Goor was an alderman of the Breda government and had access to all
the town’s old papers back to 1125, according to Ad.

306 Ad Laarhoven found a second history book written about the Brabant region. The History from the City of Antwerpen was written by Floris
Prims, a well known Belgian historian and Antwerp’s archivist, according to Ad.
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The German Emperor of the East Frankish kingdom handled the Viking situation in his kingdom in the same manner as
the French King had done in the West Frankish kingdom. The Viking Gisolf conquered Lotharike (present day east Bel-
gium and France) and became the Duke of Lotharike. He made one of his captains the Earl of Loven (Leuven, Belgium)
and another, the Viking Gerulf, the Earl of the Netherlands. In about 1000, there were local earls in several regions who
were mostly decedents of Vikings. The earls from north to south were the Earls of Holland, Friesland, Gelre, Limbourg,
Brabant, Vlaanderen, Hennegouw and Luxembourg. The three ruling Earls from Flandria, Holland and Brabant and the
Earls of Namen, Henegouw and Boulogne all originated from Viking forefathers. The Earl of Holland was the most im-
portant in the north, but in the south, the Earl of Loven’s might grew.

The Earl of Brabant is mentioned as the Earl of Loven in Belgian history. Loven is currently called Leuven and situated
on the east side of Brussels, although the city of Brussels did not exist at that time. The Earl of Loven’s capital was Leu-
ven. The Earl’s castle was situated on a hilltop in Leuven, and the Earl’s territory was at least ten by ten kilometers. Later,
the Earl of Loven’s name was changed to Earl of Leuven.

The Duke of Nether-Lotharingia began a conquest of surrounding areas since this territory was a small one. First he
conquered the County of Limburg. Then, he conquered the Luik diocese and all the land north to the Maas River until
Zeeland, and parts of the Duke of Gelre’s territory. He had many problems conquering Vlaanderen and Holland, and the
western portion of north Brabant especially the land of Breda. The Earl of Holland meant to have a claim on the land of
Breda.

The Earl of Leuven conquered his neighbors’ land with success and so his might grew during the centuries. The Earl of
Leuven grew rich and could pay soldiers. This attribute brought the Earl great favor and “fellowship” with the German
Emperor as the Earl of Leuven went to war. The Earl of Leuven was promoted to the Duke of Nether-Lotharingia by the
Emperor in 1106. The Duke of Nether-Lotharingi was the highest in rank in the Netherlands and then followed in rank
the Earl of Holland (above the Maas) and the Earl of Flandria. The Earl of Flandria was tributed to the King of France
because the Schelde (Scaldis) River was the border between France and Germany. All the other earls of lower rank (Earl
of Limburg, Cleve, Luxembourg, Hennegouw, Geldern and smaller pieces) belonged to Germany and after 1000, they
were all ministers of the German Emperor.

The Duke of Nether-Lotharingia moved his capital from Leuven to present day Brussels to further elevate his rank. At
that time, Brussels was a small village laying between swamps. The word “Brussels” in the Dutch language meant “Bra-
bant.” The Duke and his successors built a new city named “Brussels / Brabant” and so he received the title, Duke of
Brabant. Later, the area became known as Brabant.

A portion of Brabant lay in present day Belgium when the Duke of Nether-Lotharingia moved to “Brussels / Brabant.”
South Brabant (present day Belgium) was a nicer area to live in than North Brabant (present day Netherlands). It was
hilly with little rivers and the soil was riverclay, so a good soil to farm. At that time, one can conclude that people would
have preferred South Brabant far more than North Brabant. North Brabant was poor and uninteresting with bad soil and
many woods with few inhabitants. The western portion of north Brabant was controlled by the Viking family of Breda.
That family possessed the entire western area of North Brabant. By then, more than 150 years had passed since the
Vikings had landed and the Vikings were no longer Vikings. They had melted together with the original inhabitants and
lived peacefully as farmers. Their captain families had developed to free barons, but not under the Earl of Brabant.

It appears from the acts that the Van Laarhoven families’ Viking forefathers were the richest people in the Breda region.
The region was empty wilderness when they settled there. There was no count or earl. They occupied empty land. The
Van Laarhoven families’ Viking forefathers were in that time, a landlord without a ruler. They went their own way.
They made their own rules, and the rule was the law of the sword. The Earl of Leuven was not strong enough to con-
quer them, so they lived for a long time undisturbed. Nobody dared to trouble them. Only a century after they settled the
area did the Emperor of Germany tell the Duke of Brabant to conquer the western region of North Brabant, which he
did in 1125. 
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The Duke of Brabant received an order from the German Emperor to conquer the western region of North Brabant con-
trolled by the Viking family of Breda. The Duke lost the battle. Later, the Duke conquered Breda and its surrounding
area with the help of the German Emperor’s army. There is written in Brussels’ history that in 1125 the Duke of Bra-
bant set the City of Breda and “the borgh” on fire and he took “the land of Breda.” The history from the Dukes of Bra-
bant tells that in 1125 A.D., Duke Henry III conquered the place of Breda where the descendants of the Vikings still
reigned. The people of Breda, lived there for at least 200 years and their might went far to the east of North Brabant where
they had an equal fortress which they built in the neighborhood of the later City of Oesterwic.

After the Van Laarhoven families’ ancestors’ land land was conquered and the City of Breda was burned, they fled with
the remnants of their Viking families and the people to their eastern fortress. Their wooden fortress was located to the
east of North Brabant and inland. The Vikings built their eastern fortress in 1100 and it had existed for a century. The
name of the Viking’s eastern fortress was Tilliborch / Tilliborg. The name Tilli came from the first name of the person
who built the eastern fortress, and so the Viking settlement was called Tilli’s borg. Later, the name Tilli’s borg became
Tillisborg.

The Vikings lived hidden in isolation in their eastern fortress as farmers for generations. The land surrounding the east-
ern fortress was wooded, wild, marshy, and empty. The Van Laarhoven families’ forefathers, the ruling Viking family
of Breda, began a new life. They built their new farm and home in the area surrounding the fortress, and cultivated the
wild land. They named this home “Laerhof  -  Laerhove.” Remarkably, shortly after the 1125 attack on Breda, this empty
region was suddenly crowded with people from nowhere. Shortly after the settlement of this area, Ad Laarhoven found
the first allocations from the van Laarhovens in that region.

The settlement around the eastern fortress and the ruling Viking family’s farm eventually grew into the place called
Oesterwic, which means easterly laying village from Breda. In the old acts from Oesterwic, it is written that the present
day City of Tilburg originated as a part of the old City of Oesterwic in about 1300. In the acts from about 1100, there is
written the names West and East-Tillisborg. West-Tillisborg expanded to the present day City of Tilburg and East-Tillis-
borg is the present day City of Oisterwijk. A Belgian historian from the University of Brussel investigated the history
of Oisterwijk and found still more proof of “ancient Oesterwic.” The historian’s work confirmed Ad’s conclusion and
supports his historical research and analysis regarding Oesterwic. The City of Oesterwic is older in history when com-
pared to present day cities in Brabant such as “s-Hertogenbosch, Breda, Tilburg and Eindhoven. Later, Oesterwic was
called Oisterwijk. Today, Oesterwic is spelled Oisterwyk.

The Van Laarhoven families’ Viking forefathers were the founders of the City of Oesterwic. They had citizenship of the
Towns of ‘s-Hertogenbosch and Oesterwic and that was an important position. It was helpful to Ad’s investigation be-
cause they are mentioned in so many documents. The reason Ad could trace the Van Laarhoven families’ history back
so far in time is because they were rich in land and farms. They were one of the mightiest family in their area. The Van
Laarhoven families formed their own community council. Members of the families were always chosen as mayor and
members of the Council of Oesterwic.The Van Laarhoven families ruled the government during this period and the
Council had its own “writer.”

Ad Laarhoven has hundreds of acts in his possession in which the Van Laarhoven families’ Viking forefathers are men-
tioned. In these acts, the Van Laarhoven families are identified not only by their Christian names, but also by the name
of their father and grandfather, and so Ad found their place in the family tree. Each piece of land the Van Laarhoven fam-
ilies bought was identified in these acts and where the land was located is also identified. This information allowed Ad
to identify the exact present day location where the old homestead (hofstad  ‘  oldest settlement) stood. That place is not
in the present day City of Oisterwijk. Instead, it is located northwest of that City. The village grew in a southerly direc-
tion from where the Van Laarhoven families’ Viking forefathers’ homestead was located. The village became the City
Oisterwijk. In about 1330, the Van Laarhoven families acquired their city rights, but the Van Laarhoven families’ fore-
fathers were the founders of the City of Oesterwic, and although their property lay outside the City, they had lived there
since 1125.
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During the period from about 900 to about 1300, the inhabitants in the Duke of Nether-Lotharingia / Brabant’s kingdom
had to pay the Duke taxes for land they had in their possession. The Van Laarhoven families’ forefathers had already
many pieces of land for agriculture and wasteland during that period. The Viking family of Breda only had to pay the
Duke taxes for agricultural land. Ad Laarhoven found several Van Laarhoven families’ forefathers who lived in the area
of the later City of Oesterwic in the tax registers in Brussels. In that time, there were no towns or villages. The Van
Laarhoven families’ forefathers were landlords without any sovereign. They were their own masters.

In about 1192, and after the Duke of Brabant conquered all of Brabant, he built a new city on the border of the Maas River.
The city was named s’Hertogenbosh, and is the present capital of North Brabant. The Town of s’Hertogenbosh became
the town of administration for this area, so the oldest acts / laws governing these people can be found in s’Hertogenbosh.
The Van Laarhoven families’ forefathers became the Duke’s subjects, and by that time, the Duke and the Viking fam-
ily of Breda were no longer enemies. The representative of the Oesterwic region came when the Earl of Leuven call “his
men.” (Later, in 1106, the Earl was promoted to a Duke.) The representative of Oesterwic was the oldest van de Laer-
hof of Oesterwic and was called the baron of that area. The leading family of this settlement was called van de Laer-
hof and later on van Laarhoven.

The Rise Of Industry And Commerce

European feudalism eventually confronted a competitor in the rise of industry and commerce.307 Merchants had no po-
sition in the feudal order, but by the 11th Century, they had formed guilds strong enough to illicit concession from the
local lords.308 The merchants, their employees, and trading posts were considered free.309 As this type of commerce grew,
so did the skilled trades, especially weavers, shearers, dyers and fullers of the cloth trade, nicknamed the “blue- nails’
because the wool discolored their hands.310

Naturally, as the number of skilled trades grew, so did the number and size of the trade guilds.311 The trade guilds be-
came “oligarchies as arrogant as the rural nobility” and the workers had no real forum to file a grievance and receive re-
dress.312 The guilds were easily control by the powerful merchants and the workers were in many ways no better off than
the rural serfs.313 “Badly housed, poorly paid and cheated with impunity, in periods of trade crisis, even skilled crafts-
men roamed through the streets or the countryside begging their bread and terrifying the well-to-do by their lawless-
ness.”314 By the mid-thirteenth century strikes broke-out between the ruling class and the workers.315 For about the next
one hundred years there were clashes between the discontent of all crafts and the ruling class.316 The ruling class made
ity laws harsher, including death for minor crimes.317

307 Margot Lyon, Belgium (New York:  Walker and Company, 1971), p. 14. 
308 Lyon, p. 14.
309 Lyon, p. 14.
310 Lyon, p. 14.
311 Lyon, p. 15.
312 Lyon, p. 15.
313 Lyon, p. 15.
314 Lyon, p. 16.
315 Lyon, p. 16.
316 Lyon, p. 16.
317 Lyon, p. 16.
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A revolution essentially broke-out in 1280 wherein the workers of Bruges, Ypres, Tournai and Douai rose, and ran loose
through their towns “pillaging, massacring and temporarily taking over town halls.”318 The patricians were terrified, so
they appealed to the French king, Philippe le Bel, to help restore order, which he did and his action caused a powerful
hatred of the French authority.319 Philippe le Bel was also known as Phillip IV.320 Phillip IV tried to annex the County
of Flanders in 1301,321 but failed.322

In 1302 a weaver, Peter de Coninck, led the men of Burges in a dawn attack within the city, killing
every man who could not correctly pronounce the tricky Flemish phrase Schild en Vriend (shield and
friend). Virtually every Frenchman in Bruges perished. A few months after this ‘Martins of Bruges’ a
pitched battle followed at Courtrai between the French army and the craft workers who, in a paroxysm
of defiant fury, vanquished the French and killed without mercy all who could not speak Flemish. Later
this extraordinary fight was called the Battle of the Golden Spurs, from the legend that the field was left
strewn with them. Today, each anniversary of the battle is celebrated as a triumph of Flemish patriot-
ism.323

The Battle of the Golden Spurs was fought on July 11, 1302.324 The French “estimated that ten heavily armoured knights
were worth a hundred infantry,” which gave the French a qualitative advantage over their adversaries.325 The French had
2,500 nobles and about 4,000 crossbowmen and infantry.326 The Flemish had 8,000 infantry supported by about 500 no-
bles.327 In the end, the Flemish infantry soundly defeated the French knights sent by Philip IV of France.328 The devas-
tation was “appalling.”329 “Half of the French knights, more than 1000, were killed and there was a huge amount of
booty, including the 500 gilded spurs that gave the battle its traditional name (Battle of the Golden Spurs).”330

Probably the Duke of Brabant developed a friendship with the Van Laarhoven families’ Viking forefathers and that
seems to have occurred in 1302 when the Duke of Brabant went to war in support of  the Earl of Fleming’s (western Bel-
gium) fight against the King of France who tried to conquer Flandria. Flandria belonged to Germany. At the time the Bat-
tle of the Golden Spurs was fought, the reigning Duke was Jan II, 1294-1312.

Ad Laarhoven found an act in which is told that the son of the ruling van Laerhove family fell in the Battle of the Golden
Spurs and the survivors of that battle brought his dead body home. The fact that the van Laerhove family fought on the
side of the Duke of Brabant indicates the relationship between the Duke of Brabant (South Brabant) and the van Laer-
hove family in North Brabant was very good.

Peter Toelenszoon’s (b. 1279) children form the trunk of the Van Laarhoven family tree. As a result of the Battle of the
Golden Spurs, Peter became the head of the family because he was the only male from the first three generations of Van
Laarhoven family descendants who had children. His grandfather, Wilmer (b. 1222), had a brother, Walther, who lived
to be 61 years, but he had no children. Peter’s father, Thoenis Toelenszoon (b. 1251), had a brother, Aert, who died in
the Battle of the Golden Spurs.

Peter Toelenszoon (b. 1279) had a younger brother also name Aert. Ad Laarhoven did not find any information regard-
ing Aert. Ad believes that Aert went with his uncle Aert to fight in the Battle of the Golden Spurs and died in the Bat-
tle with his uncle Aert.

318 Lyon, p. 16.
319 Lyon, p. 16.
320 Lyon, p. 16; Michael Grant, The Civilizations of Europe (The New American Library, 1965), p. 119.
321 Trabel.com and Arakea.com; http://www.trabel.com/kortrijk/kortrijk-battle.htm
322 Grant, p. 119.
323 Lyon, p. 16.
324 Le Goff, p. 282.
325 Le Goff, p. 282.
326 Le Goff, p. 282.
327 Le Goff, p. 282.
328 Le Goff, p. 104; Grant, p. 119.
329 Le Goff, p. 282.
330 Le Goff, p. 104, 282; Grant,  p. 119.
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When the Duke asked his landlords for help, Aert Toelenszoon, unmarried, and as a landlord of the Duke, went with his
escort to fight in the Duke of Brabant’s army. Aert’s older brother, Thoenis, took care of the family’s Hof. Also, Thoe-
nis had two sons (Peter and Aert) and therefore did not leave for the battle. In old times, it was a custom that the oldest
son marry and that younger brothers live together with the family on the Hof to help each other in the interest of the clan.
Often three generations lived together on the Hof, so Aert supported the family and the Duke’s banner. Aert’s death in
the Battle of the Golden Spurs makes clear that the Van Laarhoven families’ ancestors belonged to the class of landlords
who had to follow the Duke when he went to war. They were not forced to follow the Duke. They followed for their own
glory and out of a duty to their rank.

Van Laarhoven Family Armour

The van Laerhove family probably did not have their own armour at
the time the Battle of the Golden Spurs was fought, but shortly after-
ward, Ad Laarhoven found a charter in a book from about 1449 for
Seigneur Willem van Laerhoven and this armour is identified as folio
305, no. 24. Afterwards, Ad found an act from 1456 in an Armourial
called The Netherlands Herald from 1887 for the same Seigneur
Willem van Laerhoven. He is identified there as a governor from the
Town of Breda. He had his “Hof” in the neighborhood of his fam-
ily’s old Hof in Oesterwic. This armour shows three seagulls in sil-
ver on a blue fond.

A year later ,Ad found an armour for Hubrecht van Laerhoven who
lived in Oorscot. Hubrecht van Laerhoven was invested in the high
place of a public notary. He also had the same armour as Seigneur
Willem in 1449. Seigneur Willem van Laerhoven and  Hubrect van
Laerhoven are from different branches of the same family tree, but
they have the same forefather and both bore the same armour. So one
can conclude that this armour was the old family armour that both
had inherited.

With this knowledge, Ad went to a well known heraldicus in The
Hague. He asked the heraldicus to examine the two amours. The re-
sult was that two important people in that time with the same armour
indicates that at that time, the armour was the family armour from the
family van Laerhove. The helmet and shield is a sign that the family
is a noble family from a high standard in that time, but not an earl or
duke. In that time, very old families had to have a very old history
from earlier times. The armour proves the van Laerhove family com-
plied with all the rules and legal requirements of the period for ob-
taining armour. The silver seagulls on a shield with a blue field must
have belonged to a very old family that must have lived there out of
old times. This is the old German manner. In Latin, the seagull means
“Larus:” Larus-hove werd zo [became]; van Laerhove.
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FAMILY ARMOUR

CIRA. 1449 FROM SEIGNEUR WILLEM VAN LAERHOVEN.
THIS ARMOUR WAS IDENTIFIED AS FOLIO 305, NO. 24.

HUBRECT VAN LAERHOVEN’S ARMOUR



Van Laarhoven Family Hof - vanlaerhove

It is Ad Laarhoven’s opinion that the current Van Laarhoven families descend from the old ruling Viking family of
Breda whom the Duke of Brabant defeated in 1125. Ad concluded that the Van Laarhoven families’ Viking forefathers
must have been from that leading Viking clan. He saw in the acts from the 11th - 12th Centuries that the Van Laarhoven
families’ forefather must have been the leaders of the movement from Breda to Oesterwic. Ad found that the Van
Laarhoven families’ ancestors had an eminent family name by the 11th - 12th Centuries,  namely ”vanlaerhove.” The
place, vanlaerhove, is identified in many acts / certificates in those centuries as a big manor with large areas of land and
woods. The Van Laarhoven families’ ancestors were a strong, rich and visible family that was respected by other fam-
ilies. They had the most pieces of land and in the following centuries they were and stayed the leading family in the de-
velopment of Oesterwic. The Van Laarhoven families’ forefathers were chosen to be in the City of Oesterwic’s
government and administration up to the 15th Century. They possessed a very strong farm. Ad found a charter from about
1400 in which it says how much land they possessed and a description of their farm. Based on this analysis, he believes
the Van Laarhoven families are the descendants of the ruling Viking family of Breda and come from real Viking blood.

The first Vikings who landed in west-
ern Brabant came from Laerdal in
Norway. Ad traveled twice to Laerdal
and stood on the place where the Van
Laarhoven families’ first forefathers
came from and where their ranch (hof
- hove) stood. In Norway, he found a
farm such as the Vikings would have
built. The buildings were built from
tree trunks and the roofs were laid
with grass sod to prevent fire. The
buildings were built and laid out as a
fortress. Ad Laarhoven took photos
of the buildings. It is reasonable to
believe the Vikings would have
brought their manner of building with
them to their newly conquered land.
It is also reasonable to believe that
the farm which Ad photographed in

Norway would resemble the type of construction, design and layout used by the Van Laarhoven families’ forefathers.

Ad has an act from 1300 that specifically and precisely described the house’s place, the acres the Van Laarhoven ancestors
possessed, and the two rivers. The entire farm was built from wood logs and separated in to four parts: the house, the
stable for cows and pigs, the stable for horses and material, and the house for the servants (male and female). The act
describes the details, including that the dwellings were built / arranged in a square for defense as a castle would have
been built in the Middle-Ages. The buildings’ roofs were covered with grass-plagge (probably sod) to prevent the roofs
from burning.

In that time, houses were built as half fortress and for defense. There was no police or armies to defend the farmers and
civilians in a village. Life was made worse by robbers and armies from earls, dukes and even kings who attacked, killed
and took a person’s property. At night, wolves sought food and only a strong man with a weapon (ax or sword) could
survive. People who lived in the country built strong farmhouses, but not from stone for that was not always available.
Instead, they built using wood logs. One can imagine that people who lived in the country built their houses in groups
of three, four or five in order to help each other. People who lived in a small town were defended by walls and the no-
bles had their own castles. Traveling was only possible by horse and one had to be inside before nightfall for safety.

From around 1550-1600, the whole Van Laarhoven family, meaning mostly three generations, lived together on one
farm. As time progressed, the original farm increased in size to include a large building with many stables and barns.
The Van Laarhoven families’ houses were strong and large as they had money and their own rules. The only taxes they
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had to pay was the tax on the surface of their land. They paid the tax to the lord who was their seigneur (earl or duke)
but for this tax they received nothing in return.

After 1550-1600, the Van Laarhoven families started to spread out to other places in Brabant. The families were wealthy
and a son would move to another place in Brabant and start a farm, or marry a woman from another place and move there.
As the families spread out from their original home in Oesterwic, each family branch became the name of a village or
town in Brabant.

The Van Laarhoven families’ oldest forefathers went to Breda, so Breda is the first branch. Later, Ad Laarhoven found
eight more branches for a total of nine branches. All branches start about 1550-1600. The first “home place” disappeared
in the history. However, Ad found where the original home stood. Today a meadow exists where the first place stood.
The meadow still bears the name “Laerense ackers.” Ad refined the exact position where the original wooden castle
stood, which was in the near vicinity of Laerense ackers. He had an aerial photo taken of that place. The photo clearly
shows that something stood on that location. Ad sent the photo to a Dutch institution for soil science. They also said that
it is a remarkable place. The location is now “protect soil.” No houses, etc. can be built on that location. The location is
registered with the Community of Oisterwyk. The land is protected and secure until the Institute examines the location.

Van Laarhoven Family Name
“van de Laerhof”

The name, van Laarhoven, is a very old family name. Floris Prims, a well known Belgian historian, explained to Ad
Laarhoven that people with the van Laarhoven family name lived in Antwerp and its surrounding environs. Mr Prims
explained that the van Laarhoven family name is a very old name. He explained that a family name that ends in “hoven”
is already very old and certainly when the forename “Laer” is attached before “hoven.” This kind of name goes back to
the Carolingian period (800-1100). Mr. Prims explained to Ad that Antwerp and Breda are “sister towns.” Both origi-
nated around a Viking fortress and the decedents of the inhabitants who lived around both fortresses go back to Viking
forefathers. According to Ad, Mr. Prims was sure the van Laarhoven family name came from Viking forefathers. Mr.
Prims said that since the Van Laarhoven families’ forefathers lived in Oisterwic after the 1125 attack on Breda, its is
mostly acceptable that they came from Breda and are descendants of Vikings. 

In the beginning, every person had only his or her name. After the person’s name followed the name of the person’s fa-
ther, for example, Björn Ivarson331 or Helgi Sigurdsdotter.332 This method of naming a person was used during the first
millennium. After that period, the method for naming a person changed. A person could have a nickname such as Charles
the Great or John Little. In the 11th and 12th Centuries, people were called by the name of their village or town, but peo-
ple who possessed a castle or farmstead were called by the name of their possession. Then people were call by their pro-
fession, for example, John the Baker, but every person received their second name from their father, for example, Peter
Janssen.

From 1595 onward, the Church of Rome, the Roman Catholic Church, required every parish priest to book a child’s bap-
tism with the name of the child’s father and mother.333 It was during that period, and under pressure from the Roman
Catholic Church, that recording a person’s name began. Sometimes a child received its father’s name and also the name
of its grandfather. There was no booking a person’s name before 1595. One can imagine how difficult it was for Ad
Laarhoven to find people, and where they came from when the people did not have a family name. Few families can find
their forefathers before the 16th Century because few families had a family name.

331 Björn is the child’s name. Ivar is the child’s father’s name and the wording “Ivarson” indicates that Björn is Ivar’s son.
332 Helgi is the child’s name. Sigurd is the child’s father’s name and the wording “Sigurdsdotter” indicates that Helgi is Sigurd’s daughter. Dot-

ter means daughter.
333 After 1806 Napoleon, Emperor of France, ordered every municipality of a town or village to make a certificate of birth, marriage and death

for every person - civil registration.
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The Van Laarhoven families’ forefathers, the ruling Viking family of Breda, began a new life in 1125. After fleeing Breda
in 1125, they built their new farm and home in the area surrounding the Viking’s eastern fortress. They named this home
“Laerhof  -  Laerhove.” The name “Laerhof” was a remembrance of where they came from. In that time, the word “hof”
meant a habitat of a leading family and the word “laer” was in memory of their homeland from which they came.

Ad Laarhoven found that the Van Laarhoven families’ ancestors had an eminent family name by the 11th - 12th Centuries,
namely “vanlaerhove.” They were called by the name of their property. The place, vanlaerhove, is identified in many
acts / certificates in those centuries as a big manor with large areas of land and woods. The word van means “coming
from” or in this case “living on the Laerhof.” The word van can be found in many family names and means coming from
a village / town or house or farm. Family names derived from farms or houses are the oldest names in history.

The name de Laerhof was already established in the 11th and 12th Centuries. The word Laer is the name for a “wet
meadow” and that is correct for the farm / Hof was built between two small rivers. The Hof was built in this meadow
because the rivers provide a natural defense in case of enemy attack. The people who lived in Laer where identified as
the “people of the Laerhof.” The word “laer”is not a Dutch word. It comes from the Saxon language. The word “laer”
is a Norwegian term that identified where the Van Laarhoven families’ first Viking forefathers came from, which was
Laerdal, Norway in about 900 to conquer Breda. This settlement’s leading family was called van de Laerhof and later
on van Laarhoven. On the first page of the Van Laarhoven family tree one will find Walther van Laerdal (b. 1195) as
the grounder of the Van Laarhoven family tree and his brother, Wilmer van de Laerhof (b. 1222). The name changed
from Laerhof (hove) as the name was written in 1100. In the Dutch language, the word “hof” was eventual spelled
“hove” so people coming from the “Laerhof / hove” became “van Laerhove(n).”

In older centuries, the Van Laarhoven family name was written as “van de Laerhove” and in the 12th - 13th Centuries,
it was written as “van de Laerhof of hove.” (See Wilmer van de Laerhof born in 1222 in Oesterwic.) Van de Laerhof
of hove was the correct name of the Van Laarhoven families’ first forefather. Ad found the name in the oldest acts in
the Brussel’s archives. He found there is also another manner of writing the name as “van Laarhoven.” This way of writ-
ing the name was present in the old acts of 15th - 17th Centuries for all members of the Van Laarhoven family. Those fam-
ily members who currently spell their family name in this manner have inherited the original way of writing the name
during the Middle-Ages.

The names of the first four generation of Van Laarhoven families’ ancestors are set forth in the following table.

On the first page of the Van Laarhoven family tree one will find Walther van Laerdal (b. 1195 in Oesterwic) as the
grounder of the Van Laarhoven family tree. Walther (b. 1195) lived to the age of 61 years, but had no children. The sec-
ond person in the tree is Walther van Laerdal’s brother, Wilmer van de Laerhof, who was born in Oesterwic in 1222.
The third person in the tree is Thoenis Toelenszoon born in 1251 in Belver. Thoenis was Wilmer van de Laerhof’s son.
In addition, Thoenis Toelenszon (b. 1251) had a brother, Aert, but he died in the Battle of the Golden Spurs in 1302. Thoe-
nis Toelenszon had two sons: Peter born 1279 and Aert. As the oldest son, Peter Toelenszon (b. 1279) took on the du-
ties as eldest son. Ad Laarhoven could not find any information about Peter Toelenszon’s younger brother, Aert. He was
not mentioned in any acts. Ad believes that Aert went with his uncle Aert to fight in the Battle of the Golden Spurs and
died in the Battle with his uncle Aert. 
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Gen Name Birth Place of Birth Relationship Spouse

1 Walther van Laerdal 1195 Oesterwic

2 Wilmer van de Laerhof 1222 Oesterwic Brother of Walther
Arikjken d. v. Brock
Oesterwic, 1227

3 Thoenis Toelenszoon 1251 Belver Son of Wilmer
Geertruidj d. v.
Peter Van Poinum

4 Peter Toelenszoon 1279 Belver Son of Thoenis
Cristijn d. v. 
Niclaus van Aerle

5 Aert van Laerhoven 1308 Belver Son of Peter



Peter Toelenszoon (b. 1279) had three sons: Aert, Willem and Merten. Peter named his son, Aert (b. 1308), after his dead
brother and uncle, and in their honor. Willem’s branch ran out in 1470 and Merten had one child, Peter. Ad did not find
any information regarding Merten’s son. Peter’s son, Aert, carried on the van Laerhoven family name. 

Aert (b. 1308) had six children, four boys and two girls. The boy’s names were Henric, Nicolaus, Jan and Aert (b. 1345).
Henric had no children. Nicolaus’ and Jan’s family branch ran out. Aert (b. 1345) was the only son to carry on the van
Laerhoven family name.

Van Laarhoven Family Decent

The focus of this Section is to follow the direct line of decedent from Wilmer van de Laerhof down through Josephine
(Van Laarhoven) Reinhold on Josephine’s father side of the family using Ad Laarhoven’s family research and Cornelius
Van Laarhoven’s letter entitled “This is the Writting from the family Van Laarhoven.”

The range of descendants was very small during the first centuries of the Van Laerhoven family tree. The oldest child
was named Aert for several generations. (In later centuries the name Aert eventually was spelled as Adriaan.) These at-
tributes made establishing the families’ decedent much easier. Ad Laarhoven could not find any other Van Laarhoven
ancestors from an earlier time other than those he has identified. See the following Tables.

Ad’s work does not link Willem (b. 1625) as identified on A.1.c.1.a.1.b.2.a.1c.4 (s/b A.1.c.1.a.1.b.2.a.1d.4) on Finale 7
& Deel IV, Oirschot to Barthelomeus (b. 1590). Barthelomeus is identified on Hoofdlijnen van de TAK, Oirschot 1. This
could be due to missing pages.
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CORNELIUS AND JACOBA (WOUTERS) LAARHOVEN

JOSEPHINE (VAN LAARHOVEN) REINHOLD’S PATERNAL GRANDPARENTS.

CHAPTER TWO
THE CORNELIUS AND JACOBA (WOUTERS) LAARHOVEN FAMILY



Cornelius Van Laarhoven Family In Holland

Cornelius Van Laarhoven wrote his family history by hand in a letter entitled
This is the Writting from the family Van Laarhoven.1 In the letter, Cornelius
described various items contain in a “shadow box” currently in Elizabeth Van
Laarhoven’s position. Elizabeth (Libby) Van Laarhoven is William (Bill) Van
Laarhoven’s wife. The “shadow box” contains Cornelius Van Laarhoven’s
original letter. The items Cornelius Van Laarhoven described in his letter per-
tain to his sister, Dingena and his wife, Jacoba.  He refers to the picture with
the cross that was in Jacoba Wouter’s coffin and a rosary found in Jacoba’s
pocket book after her death. He refers to a picture of Jacoba, presumably given
to her by her son, Hendricus. Cornelius says, one picture is from Hendricus
who gave Jacoba the dollar bill. Cornelius explained that Jacoba’s son, Hen-
dricus, gave  his mother a dollar bill as a Christmas present the day before
Christmas in 1928.  Later, that same dollar bill was found in Jacoba’s pocket
book after her death. In addition, Cornelius described three little vases. One
vase contains a silver neck locket from Jacoba. In another is a piece of the bed
sheet on which Jacoba lay at her death. The last vase contains a piece of stone
taken from Dingena Van Laarhoven’s grave in Holland.

Cornelius wrote in his letter that he would like the picture to stay in the Van
Laarhoven family as long as possible. Cornelius wanted his son, Martin Van Laarhoven, and Martin’s son, William
(Bill) Van Laarhoven, to have the items. In his letter, Cornelius Van Laarhoven described his family tree family tree.  His
description is set forth below.

Peter Van Laarhoven was born October 13, 1722 in Bosesstel, Holland. He married Anna Korewinters.
Peter died in Bosesstel on May 8, 1788 at the age of 65. Peter and Anna Van Laarhoven’s children were
Antoon (born in 1762 in Bosesstel, Holland), Fransiscus, Johannus, Hendricus and William.

Peter Van Laarhoven’s son, Antoon Van Laarhoven, (born 1762 in Bosesstel, Holland) married Adri-
ana Volders “out of” St. Odenrode, Holland. Antoon and Adriana Van Laarhoven’s children were Peter
Antonius (born August 16, 1815), Johannus, Peternella and Adriana.

Antoon Van Laarhoven’s son, Peter Antonius Van Laarhoven, (born August 16, 1815) married Maria
Van Grinsven. Maria Van Grinsven was born in St. Michielsgestel, Holland. Peter and Maria Van
Laarhoven’s children were Theodorus; Hendricus, Dingena, Antonius, Johannus; and Cornelius (b. Au-
gust 14, 1864).

Peter Van Laarhoven’s son, Cornelius Van Laarhoven, (b. August 14, 1864) married Jacoba Wouters
from Middlebeers, Holland. Cornelius and Jacoba’s children were Peter, Johannes, Theodoresu, Anto-
nius, Hendricous, Martinus and John.

Cornelius Van Laarhoven’s son, Martinus Van Laarhoven, (b. Holland) married Ludmilla Rothamer
from Little Black, Wisconsin.

1 Cornelius Van Laarhoven, This is the Writting from the family Van Laarhoven, TS, p. 1. The original letter consisting of one page and is in
Elizabeth (Libby) Van Laarhoven’s possession.  Elizabeth Van Laarhoven is William (b. 1921) Van Laarhoven’s wife.”
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CORNELIUS VAN LAARHOVEN (B. 1864)
WITH TWO SONS. PICTURE TAKEN IN HOLLAND.

________________
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CORNELIUS VAN LAARHOVENS’S HANDWRITTEN LETTER DESCRIBING VAN LAARHOVEN FAMILY HISTORY

CORNELIUS WROTE THIS PIECE AFTER IMMIGRATING TO THE UNITED STATES.
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JOHANNA WOUTERS

HER FATHER WAS JAN WOUTERS.

JACOBA WOUTERS

HER FATHER WAS WILLIAM WOUTERS. JACOBA WAS

BORN MARCH 1, 1862 IN NORTH BRABANT, HOLLAND.
SHE WAS ONE OF FIVE CHILDREN — PEER, JACOBA,
PETRONELLA, PONME AND JAN. JACOBA WOUTERS

MARRIED CORNELIUS VAN LAARHOVEN.

THOUGHT TO BE THE WOUTERS FAMILY

THOUGHT TO BE THE JACOBA WOUTERS FAMILY

THOUGHT TO BE G. THE WOUTERS FAMILY



Ad Laarhoven’s research for Cornelius Van Laarhoven (b. August 14, 1864 in Holland) married to Jacoba Wouters as
shown in Ad Laarhoven’s Book No. 11 is as follows:

Boxtel 8
o.1.a.4.d.10.c.3

PETER VAN LAARHOVEN’S CHILDREN
Born: Boxtel September 8, 1816

BO Designation Dutch Name Date of Birth Date of Death Place of Birth

1 c.3.a. Maria May 30, 1839 Apr 16, 1865 Born & Died Liempde

2 c.3.b Adriana Jan 20, 1841 Liempde

3 c.3.c Marianna Jun 22, 1843 Liempde

4 c.3.d Antonetta Jul 3, 1845 Oct 20, 1862 Born & Died Liempde

5 c.3.e Cornelia Mar 10, 1848 July 7, 1848
Born Liempde
Died Boxtel

6 c.3.f Theodorus Dec 29, 1851 Liempde

7 c.3.g Digna Sep 4, 1853 Liempde

8 c.3.h Hendrikus Oct 16, 1855 Liempde

9 c.3.j Antonius Sep 21, 1857 Liempde

10 c.3.k Johannes Jul 9, 1860 Liempde

11 c.3.l Cornelis Apr 14, 1862 May 30, 1863 Born & Died Liempde

12 c.3.m Cornelis Aug 14, 1864 Nov 11, 1945
Born Liempde
Died

TOON VAN LAARHOVEN

CORNELIUS VAN LAARHOVEN’S BROTHER.

CORNELIUS VAN LAARHOVEN (B. 1864) AND HIS SONS

BROW L TO R: HENRY AND JOHN VAN LAARHOVEN

CORNELIUS VAN LAARHOVEN SITTING.
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Cornelius Van Laarhoven, (b. August 14, 1864 in Holland) married Jacoba Wouters (b. March 1, 1862, Middelbeers, Hol-
land).2 The Table below identifies their children. Cornelius did not mention his daughter, Maria Dingena Elisabeth, in
his letter, This is the Writting from the family Van Laarhoven.  

There are differences between Ad Laarhoven’s research regarding Cornelius and Jacoba Van Laarhoven’s children as
shown in Ad Laarhoven’s Book No. 11. Most likely Cornelius only referred to his living children, while Ad Laarhoven
referred to all of Cornelius’ children. Ad Laarhoven identified Cornelius and Jacoba’s children as follows.

2 Cornelius Van Laarhoven, This is the Writting from the family Van Laarhoven; Cornelius Van Laarhoven’s Declaration of Intention dated May
31, 1912, No. 213, file #1444196/031666, Circuit Court of Outagamie County, Outagamie County, Wisconsin; Cornelius Van Laarhoven’s Petition for Naturaliza-
tion, No. 164, dated and filed May 7, 1917, 17th District Court, Phillips County, Montana; Cornelius Van Laarhoven’s Certificate of Naturalization, No. 783387, dated

December 19, 1917, District Court, Phillips County, Malta, Montana, NR Doc A 1197991.
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Boxtel 8a
o.1.a.4.d.10.c.3.m

CORNELIUS AND JACOBA VAN LAARHOVEN’S CHILDREN
Born: Liempde August 14, 1864

BO Designation Dutch Name Date of Birth Date of Death Place of Birth

1 m.1 Petrus Antonius Johannes Jul 14, 1886 M-beers

2 m.2 Johannes Godefriedus Adrianus Jan 13, 1888 M-beers

3 m.3 Theodorus Hendrikus Marinus May 8, 1889 M-beers

4 m.4 Maria Dingena Elisabeth Aug 23, 1890 Aug 26, 1890 Born & Died M-beers

5 m.5 Antonius Engelbertus Gregorius Aug 18, 1892 M-beers

6 m.6 Hendrikus Domitianus Donatus May 7, 1894 O-bers

7 m.7 Crysogonus Antonius Martinus Dec 7, 1895 O-beers

8 m.8 Johannes Thelesphorus Jan 4, 1898 Mar 30, 1898 Born & Died M-beers

9 m.9 Johannes Hugo Florin Nov 17, 1901 Woensel

10 m.10 Wilhelmus Fredrick Hendrik Richardus Apr 3, 1903 Sep 3, 1903 Born & Died Woensel

CORNELIUS AND JACOBA VAN LAARHOVEN’S CHILDREN

BO M/F Dutch Name English Name Date of Birth Date of Death Spouse’s Name Date of Marriage

1 M Petrus Antonius Johannes Peter Jul 14, 1886 Apr 18, 1944
Chatherine Van
Lyssel

Aug 21, 1917

2 M Johannes Godefriedus Adrianus Big John Jan 13, 1888 May 25, 1961 Edna Rachel Stout Sep 14, 1940

3 M Theodorus Hendrikus Marinus Ted May 8, 1889 Dec 29, 1958 Julia H. Tipping

4 F Maria Dingena Elisabeth Aug 23, 1890 In Holland

5 M Antonius Engelbertus Gregorius Tony Aug 18, 1892 May 23, 1935 Edma Racje; Stpit Apr 27, 1918

6 M Hendrikus Domitianus Donatus Henry May 7, 1894 Feb 21, 1929 Marie Peters Nov 16, 1922

7 M Crijfogonus Ambrosius Martinus Martin Dec 7, 1895 Jan 17, 1955 Ludmilla Rothemer Oct 12, 1920

8 M Johannes Thelesphorus Jonny or Jack Jan 4, 1898 Jun 4, 1956
Anna Van Den
Heuvel

Jun 20, 1922

Note: Peter, Johannes, Theodorus and Maria were all born in Middelbeers, Noord Brabant, Netherlands. 

Note: Antonius, Hendrikus, Crijfogonus and Johannis were all born in Oostelbeers, Noord Brabant, Netherlands.  

Note: In her book, Tears & Joy, Josephine Reinhold said that Cornelius and Jacoba Van Laarhoven had 13 children, but this is probably incorrect based
on Cornelius Van Laarhoven’s letter describing his family tree, Ad Laarhoven’s research and LaVerne (Van Laarhoven) Zastrow’s research.

________________
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The Cornelius Van Laarhoven Family Inmigrates To The United States

On March 11, 1911, Johannes Godefriedus Adrianus Van Laarhoven, age 23 and Antonius Engelbertus Gregorius Van
Laarhoven, age 18 left for the United States from Rotterdam, Netherlands on the vessel Potsdam of the Holland Amer-
ica Line. They arrived at the Port of New York, New York on March 21, 1911, although Joannes’ Petition for Natural-
ization filed in Phillips County, Montana indicates that he arrived on the vessel, Rotterdam. Their last foreign residence
was Stratum, Netherlands. There were 668 passengers on the Potsdam when it arrived in the Port of New York on March
21, 1911. According to the Potsdam’s manifest, Antonius and Johannes Van Laarhoven paid for their passage themselves
and travelled in steerage. They each had $40 in their pocket when they arrived, and a ticket to their final destination iden-
tified as Kimberly, Wisc., although clearly written, the name of the friend or relative is difficult to make out. The man-
ifest also gives their descriptions and place of birth.

It seems Johannes and Antonius were the first Van Laarhoven family members to arrive in the United States in 1911.
They arrived seven months ahead of their parents and three youngest brothers, and four months ahead of their two other
brothers. Quite possibly they made arrangements for the rest of the Van Laarhoven family in anticipation of their arrival.
In all, nine family members immigrated in 1911. They included Johannes and Antonius, their five brothers and both of
their parents.

On  July 1, 1911, Petrus Antonius Johannes Van Laarhoven, age 24 and Theodorus Hendrikus Marinus Van Laarhoven,
age 22 left for the United States from Rotterdam, Netherlands. They arrived on July 10, 1911 at the Port of New York
on the vessel Nieuw Amsterdam of the Holland America Line. Their last foreign residence was Stratum, Netherlands.
There were 692 passengers on the Nieuw Amsterdam when it arrived in the Port of New York on July 10, 1911. Ac-
cording to the Nieuw Amsterdam’s manifest, Peter and Theodorus paid for their passage themselves and travelled in steer-
age. They each had $16 in their pocket when they arrived, and a ticket to their final destination identified as Kimberly,
Wisc. The manifest says they were going to meet family described as “brother L G van Laarhoven.”  The manifest also
gives their description and their place of birth.

3 The Statue of Liberty-Ellis Island Foundation, Inc.’s website: http://www.ellisisland.org, Antonius Van Laarhoven and Johannes Van Laarhoven
Mar 21, 1911, Rotterdam, Holland - Ln 0024, Ln 0025, p. 0081. 

4 The Statue of Liberty-Ellis Island Foundation, Inc.’s website: http://www.ellisisland.org, Peter Van Laarhoven and Theodorus Van Laarhoven,
Jul 10, 1911, Rotterdam, Holland - Ln 0017, Ln 0018, p. 0168. 

Passenger Records For The Potsdam, Holland3

Arrival March 21, 1911 At The Port of New York
First Name: Antonius 
Last Name: van Laarhoven 
Ethnicity: Holland, Dutch 
Last Place of Residence: Stralum, Holland 
Date of Arrival: Mar 21, 1911 
Age at Arrival:  18y    Gender:  M    Marital Status:  S   
Ship of Travel: Potsdam 
Port of Departure: Rotterdam, Holland 
Manifest Line Number: 0024 

First Name: Johannes 
Last Name: van Laarhoven 
Ethnicity: Holland, Dutch 
Last Place of Residence: Stralum, Holland 
Date of Arrival: Mar 21, 1911 
Age at Arrival:  23y    Gender:  M    Marital Status:  S   
Ship of Travel: Potsdam
Port of Departure: Rotterdam, Holland 
Manifest Line Number: 0025 

Passenger Records For the Nieuw Amsterdam, Holland4

Arrival July 10, 1911 At The Port of New York
First Name: Peter 
Last Name: Van Laarhoven 
Ethnicity: Holland, Dutch 
Last Place of Residence: Straterm, Holland 
Date of Arrival: Jul 10, 1911 
Age at Arrival:  24y    Gender:  M    Marital Status:  S   
Ship of Travel: Nieuw Amsterdam 
Port of Departure: Rotterdam, Holland 
Manifest Line Number: 0017 

First Name: Theodorus 
Last Name: Van Laarhoven 
Ethnicity: Holland, Dutch 
Last Place of Residence: Straterm, Holland 
Date of Arrival: Jul 10, 1911 
Age at Arrival:  22y    Gender:  M    Marital Status:  S   
Ship of Travel: Nieuw Amsterdam
Port of Departure: Rotterdam, Holland 
Manifest Line Number: 0018 

________________



On September 30, 1911, Cornelius and Jacoba Van Laarhoven, ages 47 and 49, respectively and their sons, Hendrikus
Domitianus Donatus, age 17, Crijfogonus Ambrosius Martinus, age 15 and Johannes Thelesphorus, age 9 left for the
United States from Rotterdam, Netherlands. They arrived on October 10, 1911 at the Port of New York on the vessel
Rotterdam of the Holland America Line. La Verne (Van Laarhoven) Zastrow wrote in her sketch entitled “Where Our
Roots Were Transplanted” that her father, Crijfogonus Ambrosius Martinus, had a rash on his body, which she said was
no doubt hives from a case of nerves.  Crijfogonus Ambrosius Martinus was kept on Ellis Island for 24 hour observa-
tion before his family could bring him on to the mainland. La Verne’s brother, Bill Van Laarhoven, wrote in a letter to
their mother that his father, Crijfogonus Ambrosius Martinus, was not expected to live on the trip but somehow he
reached America in pretty good shape and became healthy over the years.

On October 11, 1911, when the Rotterdam arrived in the Port of New York, there were 1,188 passengers on the Rotter-
dam according to its manifest. Cornelius paid for his family’s passage himself and they travelled in steerage.  Cornelius
had $30 in his pocket when he arrived, and a ticket to his final destination identified as Bosc 36, Kimberly, Wisc. The
manifest says Cornelius and family were going to meet family described as “sons v. Laarhoven brothers.” The manifest
shows an arrow pointing from Cornelius with a notation that cannot be made out, although clearly visible. The manifest
also gives a description of each family member and their place of birth.

Apparently, Cornelius Van Laarhoven moved or travelled to Malta, Phillips County, Montana as early as October 11,
1911, one day after arriving at the Port of New York from Holland. Cornelius filed a Petition for Naturalization, No. 164,
in the District Court of Phillips County, Malta, Montana on October 11, 1916. His Petition was denied because he did
not meet the five year residency requirement at the time he filed the Petition. It is hard to understand how Cornelius could
have travelled to Malta, Montana from New York in one day to file the Petition, even if his sons, Antonius or Johannes,
had previously travelled to Malta or had the Petition prepared by mail, but Cornelius swore under oath on his Petition
for Naturalization that “I made a petition for citizenship to the Dist Court of Phillips Co at Malta Mont, on the 11 day
of October, anno Domini 1911, and the said petition was denied by the said Court for the following reasons and causes,
to wit am making new petition for _____ for five years residence had not expired and the cause of such denial has since
been cured or removed.” The handwritten text appears to be Cornelius’ handwriting.

5 The Statue of Liberty-Ellis Island Foundation, Inc.’s website: http://www.ellisisland.org, Corneus v Laarhoven, Jacoba, Laarhoven, Hendri-
cus Laarhoven, Martimus Laarhoven, and Johannes Laarhoven Oct 10, 1911, Rotterdam, Holland - Ln 0005, Ln 0006, Ln 0007, Ln 0008, Ln 0009, p. 0610. 
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Passenger Records For the Rotterdam, Holland5

Arrival October 10, 1911 At The Port of New York
First Name: Corneus 
Last Name: v Laarhoven 
Ethnicity: Netherland Dutch 
Last Place of Residence: Strutum N.B., Netherland 
Date of Arrival: Oct 10, 1911 
Age at Arrival:  47y    Gender:  M    Marital Status:  M   
Ship of Travel: Rotterdam
Port of Departure: Rotterdam, Holland 
Manifest Line Number: 0005 

First Name: Jacoba 
Last Name: Laarhoven 
Ethnicity: Netherland Dutch 
Last Place of Residence: Strutum N.B., Netherland 
Date of Arrival: Oct 10, 1911 
Age at Arrival:  49y    Gender:  F    Marital Status:  M   
Ship of Travel: Rotterdam
Port of Departure: Rotterdam, Holland 
Manifest Line Number: 0006 

First Name: Hendricus 
Last Name: Laarhoven 
Ethnicity: Netherland Dutch 
Last Place of Residence: Strutum N.B., Netherland 
Date of Arrival: Oct 10, 1911 
Age at Arrival:  17y    Gender:  M    Marital Status:  S   
Ship of Travel: Rotterdam
Port of Departure: Rotterdam, Holland 
Manifest Line Number: 0007 

First Name: Martimus 
Last Name: Laarhoven 
Ethnicity: Netherland Dutch 
Last Place of Residence: Strutum N.B., Netherland 
Date of Arrival: Oct 10, 1911 
Age at Arrival:  15y    Gender:  M    Marital Status:  S   
Ship of Travel: Rotterdam
Port of Departure: Rotterdam, Holland 
Manifest Line Number: 0008 

First Name: Johannes 
Last Name: Laarhoven 
Ethnicity: Netherland Dutch 
Last Place of Residence: Strutum N.B., Netherland 
Date of Arrival: Oct 10, 1911 
Age at Arrival:  9y    Gender:  M    Marital Status:  S   
Ship of Travel: Rotterdam
Port of Departure: Rotterdam, Holland 
Manifest Line Number: 0009 

________________
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JOHANNES GODEFRIEDUS ADRIANUS VAN LAARHOVEN’S IMMIGRATION DOCUMENTS
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THEODORUS HENDRICUS MARINUS VAN LAARHOVEN’S IMMIGRATION DOCUMENTS
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CORNELIUS VAN LAARHOVEN’S IMMIGRATION DOCUMENTS
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Declarations Of Intent To Become United States Citizens

Cornelius and his family, including adult sons lived in Outagamie County, Wisconsin prior to their departure for Malta,
Montana. After immigrating to the United States, Petrus Antonius Johannes and Johannes Godefriedus Adrianus Van
Laarhoven lived in Combine Locks, Wisconsin. Theodorus Hendrikus Marinus lived in Appleton, Wisconsin. Cornelius
and Jacoba Van Laarhoven and their minor children settled in Kimberly, Wisconsin, although Martin Van Laarhoven’s
obituary says De Pere. De Pere is located in Brown County and Kimberly is located in Outagamie County. The cities
are very close to each other despite being in different counties.  

After immigrating, Cornelius and his adult sons worked as laborers, except for Theodures who worked as a baker. It is
not known whether Cornelius’ two youngest sons, Crijfogonus Ambrosius Martinus and Johannes Thelesphorus worked
or went to school. Also, it is not known what Theodorus Hendrikus Marinus was doing.

On May 31, 1912, Cornelius Van Laarhoven filed his Declaration of Intention, No. 213, to become a United States cit-
izen in the Circuit Court of Outagamie County, Kimberly, Wisconsin. His Declaration indicates that Cornelius was born
in Liemuda, Netherlands on August 14, 1864 and emigrated to the United States from Rotterdam, Netherlands. He ar-
rived in the United States on October 10, 1911at the Port of New York, New York on board the vessel Rotterdam. Cor-
nelius’s  last foreign residence was Stratum, Netherlands, he worked as a laborer, resided at Combined Locks, Outagamie
County, Wisconsin, and was 47 years old. In his Declaration he described himself as white, medium complexion with
blue eyes and brown hair, 5 foot, 9 inches tall and weighed 175 pounds. Jacoba, Crijfogonus Ambrosius Martinus and
Johannes Thelesphorus were covered by Cornelius’ Declaration of Intent, although they are not mentioned in it.

On June 5, 1912, Petrus Antonius Johannes Van Laarhoven filed his Declaration of Intention, No 214, to become a Un-
tied States citizen in Appleton at the Circuit Court of Outagamie County. His Declaration indicates that his name was
Peter Antonius Johannus Van Laarhoven and that he was a 25 years old laborer born July 14, 1886 in Middelbeers,
Netherlands. He immigrated to the United States from Rotterdam, Netherlands and arrived at the Port of New York on
July 10, 1911 on board the vessel New Amsterdam. He described himself as white, medium complexion, black hair, hazel
eyes, 5 feet, 7 inches tall and weighed 159 pounds. His last foreign residence was Stratum, Netherlands. At the time that
he filed his Declaration, he resided at Combined Locks, Outagamie County, Wisconsin. Petrus must have met Cather-
ine Van Lyssel, his wife to be, while living in Combined Locks. Catherine was from DePere, Wisconsin.  

On June 5, 1912, Hendrikus Domitianus Donatus Van Laarhoven filed his Declaration of Intention, No. 215, to become
a United States citizen in the Circuit Court of Outagamie County, Wisconsin, although his Petition for Naturalization is
filed in Phillips County, Montana. His Petition for Naturalization indicates that he declared his intention to become a
United States citizen in Appleton, Wisconsin in the Circuit Court of Outagamie County. His Declaration indicates that
he was born May 7, 1894 in Oostelbeers, Netherlands, immigrated to the United States from Rotterdam, Netherlands on
board the vessel, Rotterdam, and arrived at the Port of New York, New York on October 10, 1911. His Declaration in-
dicates that Henrikus was an 18 year old laborer who lived in Combined Locks, Outagamie County, Wisconsin. In his
Declaration, Hendrikus described himself as white with a medium complexion, 5 foot, 11 inches tall weighed 156 pounds
with black hair and brown eyes.

On June 5, 1912, Theodorus Hendricus Marinus Van Laarhoven filed his Declaration of Intention, No. 216, to become
a United States citizen in the Circuit Court of Outagamie County, Wisconsin. His Petition for Naturalization is filed in
Phillips County, Montana. It indicates that he declared his intention to become a United States citizen in Appleton, Wis-
consin in the Circuit Court of Outagamie County. His Declaration indicates that he was born on May 8, 1889 in Mid-
delbeers, Netherlands, immigrated to the United States from Rotterdam, Netherlands on board the vessel New Amsterdam
and arrived at the port of New York, New York on July 10, 1911. His last foreign residence was Stratum, Netherlands.
His Declaration identifies him as a 23 year old baker. His address is listed as 740 College Ave., Appleton, Wisconsin.
He  described himself as white with a medium complexion, 5 feet, 6 inches tall and weighed 150 pounds with dark-brown
hair and hazel eyes.
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On June 5, 1912, Johannes Godefriedus Adrianus Van Laarhoven filed his Declaration of Intention, No. 217, to become
a Untied States citizen in the Circuit Court of Outagamie County, Wisconsin. It indicates that he declared his intention
to become a United States citizen in Appleton, Wisconsin in the Circuit Court of Outagamie County. His Declaration
indicates that he was born January 13, 1888 in Middelbeers, Netherlands. He immigrated to the United States from Rot-
terdam, Netherlands on board the vessel Potsdam and arrived at the Port of New York, New York on March 21, 1911.
His Petition for Naturalization is filed in Phillips County, Montana and indicates that he arrived on board the vessel, Rot-
terdam. His last foreign residence was Stratum, Netherlands. His Declaration indicates that he was a 24 year old laborer
who lived at Combined Locks, Outagamie County, Wisconsin. He described himself as white with a medium complex-
ion, 5 feet, 9 inches tall, and weighing 164 pounds with black hair and hazel eyes.

It is not know if Antonius Engelbertus Gregorius filed a Declaration of Intent.
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Homestead Act

Thomas Barnett6 wrote about President Lincoln’s proposed legislation that was passed during his first years in office. 

Perhaps the most important bill was the Homestead Act, which, as Carl Sandburg described, gave a free
farm to “any man who wanted to put a plough to unbroken soil.” He did not even have to be a citizen
but could be a brand-new immigrant who had but to express a desire to become a citizen eventually, and
who could manage the $10 fee. The only restrictions were put on those who had ever borne arms against
the United States, meaning Confederate soldiers. After the war, Union soldiers could count their time
in service against the residency requirements. On the far side of those meager requirements stood title
to 160 acres. As a wartime measure, this was beyond brilliant, for not only did it immediately attract tens
of thousands of British, Irish, German, and Scandinavian immigrants to the American West (“What a
good new country where they give away farms!”), but it also boosted the nation’s food supply while a
significant portion of its normal agricultural workforce was otherwise employed. Between 1862 and
1890, the U.S. added 32 million people to its population. One out of every sixteen of those people set-
tled on farms through the Homestead Act. According to the U.S. Archives, “By 1934, over 1.6 million
homestead applications were processed and more than 270 million acres- 10 percent of all U.S. lands—
passed into the hands of individuals.”

[

6 Thomas Barnett, Great Powers, America and the World After Bush (New York: G.P. Putnam’s Sons, 2009), p. 97.
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Homestead Claims In Montana And American Citizenship

Cornelius Van Laarhoven and his family (probablly including his all his adult sons) were in Malta, Montana as early as
the spring of 1913, certainly by May 1, 1914. Reuben J. McCreary, a witness who provided testimony in support of Cor-
nelius’ homestead claim, said he knew Cornelius and the land (Cornelius’ homestead in Malta, Montana) since the spring
of 1913. Cornelius, Petrus Antonius Johannes, Johannes Godefriedus Adrianus, Theodorus Hendrikus Marinus and Hen-
drikus Domitianus Donatus all indicated in their Petitions for Naturalization that they had resided continuely in Mon-
tana for at least one year prior to filing their Petitions on May 1, 1914 and all indicated they were farmers. Jacoba,
Crijfogonus Ambrosius Martinus, and Johannes Thelesphorus were included in Cornelius’ Petition. It is not know if
Antonius Engelbertus Gregorius resided in Montana from at least May 1, 1914, but presumably he did if his entire fam-
ily was in Montana. His military record indicates that he enlisted in the Army on May 4, 1918 at Malta, Montana. At the
time he enlisted, Antonius was 25 years and 9 months old and a teamster by occupation. 

On November 9, 1914, Cornelius and his family first established their ac-
tual residence on their homestead. In November 1914, Cornelius built
their house on the homestead. The house was 32 by 26 feet. It was built
of lumber and cost $200. Cornelius testified at that point his family con-
sisted of his wife and two minor children. When Cornelius established
their residence on their homestead, Cornelius was 50 and Jacoba was 52.

On December 9, 1914, Cornelius filed his homestead claim for 160 acres
with the Department of The Interior, U.S. Land Office, Glasgow, Mon-
tana.  At the time, he was a resident of Malta, Valley County, Montana and
did not leave for three years. Later, Malta became part of Phillips County.
The homestead claim was a three year claim. The land had chocolate loam
soil. 100 of the 160 acres were cultivable. None of the 160 acres had tim-
ber on them. There was no indication that the land contained coal, salines
or minerals of any kind.

During 1915, Cornelius broke 5 acres on his homestead and seeded 5 acres to oats of which he harvested 80 bushel.

On April 21, 1915, Petrus Antonius Johannes Van Laarhoven file a three
year homestead claim to 160 acres. At the time he filed, Petrus was sin-
gle and 21 years old. His post-office address was Box 145, Malta, Valley
County Montana. On October 15, 1915, Petrus first established actual res-
idence on the land. During the month of October, he built a house 10 by
12 feet out of lumber at a cost of $75.

During 1916, Cornelius broke 20 acres and seeded 25 acres to garden and
oats of which he harvested 200 bushel. On June 12, 1916, the District
Court Clerk asked the Commissioner of Naturalization to request the Land
Office to return Cornelius’ Declaration of Intention to the Court. On June
23, 1916, the U.S. Department of Labor, Bureau of Naturalization wrote
to the Commissioner of Department of the Interior, General Land Office
and asked the Land Office to send Cornelius’ Declaration of Intent to the
District Court Clerk. On June 29, 1916, the General Land Office sent Cor-
nelius’ Declaration of Intent to the Court.
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LINE SHACK ON THE MONTANA PRAIRIE

MARTIN VAN LAARHOVEN (COWBOY) PLAYING A VIOLIN.
PICTURE TAKEN BEFORE HE WAS MARRIED.

MARTIN VAN LAARHOVEN (THE COWBOY) ON HIS HORSE, FRANK

READY TO ROUND-UP OR BRAND CATTLE ON THE RANGE IN MONTANA.

LINE SHACK ON THE MONTANA PRAIRIE

USED FOR SHELTER, COOKING AND SLEEPING.
MARTIN VAN LAARHOVEN AND UNKNOWN COWBOY IN HOUSE.

LINE SHACK ON THE MONTANA PRAIRIE

COWBOYS L TO R: MARTIN VAN LAARHOVEN.
OTHER PERSON IS UNKNOWN.

UNKNOWN COWBOY ON THE MONTANA PRAIRIE

PROBABLY MARTIN VAN LAARHOVEN.

MARTIN VAN LAARHOVEN (THE COWBOY) ON THE RANGE IN MONTANA

MARTIN VAN LAARHOVEN (THE COWBOY)
PICTURE POSTCARD MARTIN VAN LAARHOVEN SENT TO HIS FATHER,
CORNELIUS VAN LAARHOVEN, IN LITTLE BLACK, WISCONSIN IN 1916.
MARTIN WRITES, “THIS IS MY PHOTOGRAPH TAKEN IN 1916.” MARTIN

WRITES, “[H]ERE WITH I LET YOU KNOW IS HOTEL ARRIVED AT HARB P. O.
MONTANA AM WELL GREETINGS. YOUR SON MARTIN VAN LAARHOVEN.”

THE BUILDINGS SHOWN IN THE PICTURES ON THIS PAGE ARE PROB-
ABLLY IMPROVEMENTS TO CORNELIUS, HENDRIKUS OR PETRUS’ VAN

LAARHOVEN’S HOMESTEADS, NOT LINE SHACKS AS NOTED IN THE

PICTURE CAPTIONS.
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On July 10, 1916, Hendrikus Domitianus Donatus Van Laarhoven filed his 320
acre three year homestead claim. He made his homestead entry on August 10,
1917. He was 22 years old and single. He established his first actual residence on
his homestead on September 10, 1916 and built his house / shack 18 by 24 feet of
boards on the same day. He lived on the homestead from September 1, 1916
through April 16, 1917. 

Hendrikus left the homestead to work for three months and returned on October
1, 1917. He left the homestead on April 1, 1918 for the purpose of performing
farm labor elsewhere, but said he stayed on the homestead until April 15, 1918
when he got ready to enter the Army. In June 1918, Hendrikus wrote to the Land
Office, Glasgow, Montana saying, “I have joined the colors and wish an indefi-
nite leave of absence” from his homestead. Hendrikus said, he was drafted into the
Army on May  24, 1918, “went across and returned and was discharged on April
30, 1919,” and got back to the homestead on April 30, 1919.  He left again and did
not return until April 1, 1920 saying to the Land Office that he, “was east visiting
my people.” 

On October 11, 1916, Petrus Antonius Johannes Van Laarhoven filed his Petition
for Naturalization with the District County Court, Phillips County, Montana. The
name on the Petition is Peter Antonius Johannes Van Laarhoven. Peter declared
in his Petition that he was born July 14, 1886 at Middlebeers, Holland, emigrated
to the United States from Rotterdam on July 1, 1911 and arrived at the port of
New York on July 10, 1911 on board the vessel Amsterdam. He declared that he
was not married and had no children. He identified his occupation as farmer and
his place of residence as Malt, Montana. His Petition indicates that he could speak
English. His Petition further indicates that he was in Montana for at least one year
prior to filing his Petition on May 1, 1914, and that he had resided in the United
States (since July 10, 1911) for at least five years prior to filing his Petition. Peter
Van Laarhoven became a United States citizen on December 19, 1917 by order of
the Circuit Court, Phillips County, Montana, Certificate of Naturalization, No.
783384.

On October 11, 1916, Johannes Godefriedus Adrianus Van Laarhoven filed his
Petition for Naturalization with the District Count Court, Phillips County, Mon-
tana, No. 125, Vol. 2. The name on the Petition is Johannes Godefriedus Adrianus
Van Laarhoven. He declared in his Petition that he was born January 13, 1888 at
Middlebeers, Holland, emigrated to the United States from Rotterdam on March

11, 1911 and arrived at the port of New York on March 21, 1911 on board the vessel Rotterdam. He declared that he was
not married and had no children. The Petition indicates that Johannes was a farmer and his residence was Malta, Mon-
tana where he resided for at least five years prior to filing his Petition. Johannes Godefriedus Adrianus Van Laarhoven
became a United States citizen on December 19, 1917 by order of the Circuit Court, Phillips County, Montana, Certifi-
cate of Naturalization, No. 783385.

On October 11, 1916, Theodorus Hendricus Marinus Van Laarhoven filed his Petition For Naturalization with the Dis-
trict Court, Phillips County, Montana. The name on the Petition is Theodorus Hendricus Marinus Van Laarhoven. His
Petition indicates that Theodorus was born May 8, 1889 at Middlebeers, Holland, emigrated to the United States from
Rotterdam on July 1, 1911 and arrived at the port of New York on July 10, 1911 on board the vessel Amsterdam. His
Petition indicates that he was not married and had no children. The Petition that he could speak English and that he was
a farmer living in Malta, Montana for at least one year prior to filing his Petition on May 1, 1914, and that he had resided
in the United States (since July 10, 1911) for at least five years prior to filing his Petition. Theodorus Hendricus Mari-
nus Van became a citizen of the United States December 19, 1917 by order of the Circuit Court, Phillips County, Mon-
tana, Certificate of Naturalization Certificate, No. 783386.
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On October 11, 1916, Hendrikus Domitianus Donatus Van Laarhoven filed his first Petition For Naturalization with the
District Court in Phillips County, Malta, Montana. His Petition was denied because he did not meet the five year resi-
dency requirement in the United States. On July 6, 1917, Hendrikus filed his second Petition For Naturalization, No. 180,
with the Court in Phillips County, Malta, Montana. The name on the Petition is Hendrikus Domitianus Donatus Van
Laarhoven. He declared in his Petition that he was born May 7, 1984 at Ostellbeers, Netherlands, emigrated to the United
States from Rotterdam on September 31, 1911 and arrived at the port of New York on October 10, 1911 on board the
vessel Rotterdam. His Petition also indicates that he could speak English. His Petition further indicates that he was in
Montana for at least one year prior to filing his Petition on May 1, 1914, and that he had resided in the United States (since
October 10, 1911) for at least five years prior to filing his Petition. His Petition shows that he was a farmer living in Malta
Montana, not married and had no children. However, on March 13, 1920, in a hearing in open court, the Court found
that Hendrikus was naturalized in the United States Army so his second Petition For Naturalization was dismissed.

On July 27, 1918, Hendrikus Domitianus Donatus Van Laarhoven became a United States citizen in the Superior Court
of California, Camp Kearny, San Diego County, California. The name on his Certificate of Naturalization, No. 1062713,
is Henry Van Laarhoven. His Certificate describes Hendrikus as single, 24 years of age, 6 feet tall, white with a ruddy
complexion, blue eyes and black hair. He had a cut scar, a half inch long on his right hand at the base of his index fin-
ger.

In June 1918, Hendrikus sent a letter to the US Land Office, Glasgow informing the government that he join the mili-
tary and requesting an indefinite absence from his homestead. On June 30, 1919, he wrote the Glasgow land office to
find out if he needed to break any more land since he heard while serving in France that a soldier did not have to break
any more land on a homestead after the solider left the Army. Hendrikus explained to the Glasgow land office that he
would have to borrow money before he could break more land. On July 18, 1919, the Glasgow land office replied to Hen-
drikus’ request for information citing Circular Nos. 646, 541 and 564. The land office went on to explain that the Sec-
retary of the Interior was authorized to reduce the cultivation requirements.

After receiving the land office’s July  18, 1919 response, Hendrikus filed a Application For Reduction Of The Requested
Area Of Cultivation on October 14, 1919. The content of his Application was consistent with the content of his Petition
for Designation dated September 19, 1916. His Application was recommended for approval on July 20, 1920 and ap-
proved  July 29, 1920. The approval required Hendrikus to keep his 5 acres under cultivation, but allowed the remain-
der of the land to be used for grazing.  He was required to show the number and kind of stock grazed, for what periods
they grazed, by whom they were owned, and if not owned by Hendrikus, then what compensation he received for graz-
ing privileges.

On May 7, 1917, Cornelius Van Laarhoven filed a second Petition for Naturalization, No. 164, with the 17th District Court,
Phillips County, Montana. The name on the Petition is Cornelius Van Laarhoven. Cornelius declared in his Petition that
his residence was Malta, Montana, his occupation was farmer, he was born August 14, 1864 in Liempde, Holland, he
emigrated to the United States from Rotterdam, Holland on or about September 30, 1911 on board the vessel Rotterdam
and arrived at the Port of New York on October 10, 1911. He declared that he was married to Jacoba, age 54, and that
Jacoba was born in Holland, but resided at Malta, Montana.  In the Petition, he declared his intent to become a United
States citizen at Kimberly, Wisconsin on May 31, 1912. He declared that he had children and identified Martinus, born
December 7, 1895 in Holland, but residing in Malta, Montana; and Johanus, born November 10, 1901 in Holland, but
residing in Malta, Montana. His Petition indicates that he, his wife and his two sons could speak English. He declared
that he had continuously resided in the United States for five years immediately preceding the date of his Petition com-
mencing October 10, 1911 and in the State of Montana, being a resident within the State at least one year starting from
May 1, 1914. Cornelius Van Laarhoven’s wife (Jacoba) and his two sons (Martinus and Johanus) became citizens of the
United States at Malta, Montana on December 19, 1917 by order of the District Court, Phillips County, Montana, Cer-
tificate of Naturalization Certificate, No. 783387.

During 1917, Cornelius broke 35 acres on his homestead and seeded 40 acres to flax and oats of which he harvested 150
bushel.
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On January 24, 1919, Antonius Engelbertus Gregorius Van Laarhoven became a United States citizen at Camp Lee,
Prince George County, Virginia. At the time, Antonius was station at Headquarters, 155th Depot Brigade, Camp Lee, Vir-
ginia. He filed his Petition for Naturalization, Petition Volume 15, Number 3428, with the Circuit Court of Prince George
County, Virginia. Antonius’ Certificate of Naturalization, No. 1139817 describes him as age 27, 5 foot, 9 inches tall,
white with a ruddy complexion, gray eyes, brown hair and a scar of 1/8” over his left eye, R.M. left shoulder. The name
on his Certificate of Naturalization is Tony Van Laarhoven. The Certificate also indicates Tony was married to Edna Van
Laarhoven.

Johannes Godefriedus Adrianus, Theodorus Hendrikus Marinus, Antonius Engelbertus Gregorius, Crijfogonus Ambro-
sius Martinus, and Johannes Thelesphorus did not file homestead claims, or at least no information was found indicat-
ing that they filed. It is difficult to know whether they worked on their father or brothers’ homesteads. Presumably, the
two youngest boys worked on their father’s homestead until they reached the age of majority. Johannes and Theodorus
said in their Petitions for Naturalization that they were farmers. Antonius’ occupation was identified as a teamster when
he joined the military.

In a letter to his mother (Ludmilla Van Laarhoven), Bill Van Laarhoven wrote about stories that his father (Martin Van
Laarhoven - Martin’s Dutch name was Crijfogonus Ambrosius Martinus) told him about his life in Montana while Bill
was growing up. Bill wrote:7

Most of the experiences he [Martin Van Laarhoven] told us about was what happened to him after he
reached this country. There was a lull of a few years until the family went west into the Montana area
where he and his brother or brothers became cowboys and herded and broke wild horses. Apparently,
it was at this time when my Grandfather and Grandmother settled down at the farm next to yours in Lit-
tle Black. Pa was still in Montana bucking Broncos. Or was it at this time that he joined the fishing
boats to Alaska. We’ll talk about both. [Information Added].

He told us of the awful trips to Nome, Alaska with the smelly fishing boats. The reason for the awful
smell was that when the boat would tilted because of high waves some of the runoff oils and slime of
the fish would get into the engines and the heat of the engines would cause a burnt fish odor that he could
not stand. I know he didn’t like the smell or taste of fish all his life although he liked to fish. He told us
of Puget Sound off Seattle and of Nome and Ketchekan, Alaska.  He talked of these cities as if he missed
them. They were good stories.

I guess he was good as a cowboy because he proved it to me many times when I was a little boy. He
would say, “A Willie, run like hell” and I did because I knew what was coming. He would swing that
lariat over his head and let it go at my running legs. He never missed and I would go down into the dirt
right now and it hurt. He would roll with laughter and I would get mad for a little while so whenever I
saw him mess around with the trip rope for the fork on the hay carriage in the hay loft, I would try to
make myself as scarce as could be. He had to try his hand at roping. I remember him roping a porcu-
pine out of a tree once and it was not an ordinary tree. It was a full balsam.

I guess he was pretty good with a 6 shooter. He told us how he would shoot prairie dogs and snakes rid-
ing on his horse at a pretty good clip. I found out later when I found this old gun and old ammunition
that it was only a five shooter.

7 William (Bill) Van Laarhoven’s letters to his mother, Ludmilla (Rothamer) Van Laarhoven, n.d., p. 2.
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Bill wrote:8

It was out in the Montana area that he got into a serious accident. Apparently he had roped a horse, cor-
rect me if I am wrong, and this horse kicked high enough that it kicked him right off his horse. What
was bad was that the horses hoof landed smack dab in his face. This imprint of the horses hoof stayed
with him the rest of his life. I understand that his nose was HANGING LOOSE ON HIS FACE and that
he had to have this sewed on plus much of his face. The story I was told that a hole had to be drilled
through his eye socket next to his nose and this is where his sinuses drained the rest of his life. I know
he had to keep a constant watch with his handkerchief to keep this area of his eye clean. A good job must
have been done by this doctor because even though so much of his face was crushed, he turned out to
be a very handsome man. 

Bill wrote:9

Back to getting Pa back to Medford. This must have been an experience Medford will never forget until
all the old timers have died off. Pa and his brothers must have packed up a couple trainload of wild
western horses and when they got to Medford the train stopped downtown and Pa and his brothers open
the rail cars and left all these wild horses out and herded them down Main Street and down to the farm
in Little Black. The businessmen have told me while I was working at the drugstore that the people ran
for their lives. If there was a culvert handy they dove in it to get out of the way of the horses. This did-
n’t seem to bother the Van Laarhoven boys because they had the situation in control. However the
townspeople weren’t aware of this. I’d have liked to see this.

8 William (Bill) Van Laarhoven’s letters to his mother, Ludmilla (Rothamer) Van Laarhoven, n.d., p. 2.
9 William (Bill) Van Laarhoven’s letters to his mother, Ludmilla (Rothamer) Van Laarhoven, n.d., p. 2.
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Final Proofs Supporting Homestead Claims And Military Service

On February  6, 1918, Cornelius filed his Notice of Intention to Make Final Proof for his three year homestead claim in
the District Court at Malta, Montana on March 30, 1918. Cornelius’ prove-up was suspended because his final natural-
ization papers were not filed with the Court and the suspension was mailed to Cornelius on March 2, 1918. 

Cornelius filed the final paperwork to prove-up his homestead claim on April 1, 1918. The paperwork consisted of var-
ious documents including a Final Affidavit Required of Homestead Claimants dated March 30, 1918; Final Proof, Tes-
timony of Claimant dated March 30, 1918; Notice For Publication dated March 30, 1918, Final Proof, Testimony of
Witness (Guy Morris) dated March 30, 1918 and Final Proof, Testimony of Witness (Ruben McCreary) dated March 30,
1918. Although the April 1, 1918 filing was suspended, Cornelius’ Certificate of Naturalization was received on April
3, 1918 and his Final Certificate of Homestead was prepared and signed by Department of the Interior. The Final Cer-
tificate was posted June 7, 1918 and approved January 11, 1919. Cornelius’ Homestead Entry and Patent Record was
issued February 19, 1919 and filed for record on September 2, 1922.

From November 9, 1914, the date Cornelius and his family first estab-
lished their actual residence on his homestead through April 1, 1918, the
date Cornelius filed his Final Proof  to establish a claim to his homestead,
Cornelius built a house 32 by 26 feet of lumber at a cost of $200, built a
barn 32 by 28 feet of lumber at a cost of $150, built a cow barn 18 by 16
feet probablly of lumber at a cost of $60, built 2 1/2 miles of fence at a
cost of $150 and broke 60 of his 160 acres at a cost of $300. He and his
family were never absent from their homestead from the date they estab-
lished residency, although see the 1916 post card sent by Martin to his fa-
ther in Little Black, Wisconsin. Clearly Cornelius could not have been
continuously on his farm if he was in Little Black, Wisconsin in 1916.
Cornelius’ family consisted of himself, his wife and two minor children.
He never sold or agree to sell any portion of the homestead, he did not op-
tion, mortgage or agree to option or mortage or convey the homestead or
any part of it, and he did not have personal property of any kind elsewhere
than on his homestead claim.

Antonius Engelbertus Gregorius Van Laarhoven enlisted in the United
States Army at Malta, Montana on May 4, 1918.  Antonius Antonius went
by the name Tony after immigrating to the United States. Tony Van
Laarhoven is the name shown on his military documents. At the time he
enlisted, Antonius was 25 years and 9 months old and a teamster by oc-
cupation. He was described as 5 foot, 9 inches tall, ruddy complexion with
gray eyes and brown hair. He served with the 2nd Co. 3rd Battalion, 164th

D.B. Antonius was a  noncommissioned officer. His service number was
2707302, his rank was Musician 2nd class and he was authorized to wear
one silver war service chevron.

Henry was drafted into the United States Army at Malta, Montana on May 24, 1918. His service number was 2786242.
He served as a Bugler in Company H, 157th Infantry. When he was drafted, he was a 24 years old farmer. He was de-
scribed as 6 feet tall, medium complexion with black hair and blue eyes.

Petrus filed his Notice of Intention To Make Final Proof in support of his homestead on April 25, 1918. In his prove-up,
he said he was absent from his homestead leaving May 15, 1916 and returning October 10, 1916, leaving June 7, 1917
and returning August 28, 1917. Petrus said he was 31 years old and married with one child. He married Catherine Van
Lyssel on August 21, 1917 in DePere, Wisconsin. The child’s (Cornelius John Van Laarhoven) birth certificate indicates
the child was born in Malta, Montana on May 30, 1918. The child’s birth and death certificates indicate Petrus’ wife was
Katheryn Van Lyssel.  Petrus’ family made continuous residence on their homestead from August 28, 1917 onward. He
had no personal property of any kind elsewhere than on his homestead. One can only imagine what Petrus and his wife’s
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life must have been like living with a child in a 10 by 12 foot house on a claim with no amenities.

Petrus’ homestead had chocolate loam soil. 120 of the 160 acres were cultivable. There was no timber on the homestead.
In 1916, he broke 3 acres and seeded 3 acres to corn which he cut for feed. In 1917, Petrus broke 8 acres and seed all to
corn which he cut for feed. In 1918, he broke 9 acres and seeded 10 acres to flax and 10 acres to corn. It cost Petrus $130
to break 20 acres. Petrus built a house 10 by 12 feet of  lumber at a cost of $75. He built a grainery 10 by 12 feet of lum-
ber at a cost of $80. He installed a 15 foot well at a cost of $25 and built 1 1/2 mile of wire fence at a cost of $80. Petrus
explained that he had a $50 mortgage on his homestead to secure payment on money borrowed to buy seed and to pay
the balance on breaking land.

Petrus’ Final Proof was rejected as premature on June 19, 1918. He filed a reply on July 23, 1918 detailing time spent
on and away from his homestead, including submitting a statement signed by two witnesses. Apparently, he was suc-
cessful in his arguments since his Final Certificate for homestead was issued on July 23, 1918 and approved on June 26,
1919. The Final Certificate was filed for record on September 3, 1918. Petrus’ Homestead Patent was issued July 18, 1919
and filed for record on September 15, 1936.

Johannes Godefriedus Adrianus Van Laarhoven was inducted into the United States Army on June 23, 1918 at Phillips
County, Montana to serve for the period of the emergency. He was a private in Company F, 306th Infantry, U.S. Army.
He also served in Company L, 158th Infantry, U.S. Army. He sailed from the United States on August 11, 1918 and
served in France. His transcript of service record indicates under battle, engagements, expeditions that he was involved
in the Foret-d' Argonne sector and Merrse Agonne. He was not wounded and received no decorations, service medals,
citations or awards. He returned to the United States on April 25, 1919 and was honorably discharged on May 22, 1919
by reason of demobilization. Upon discharge, his character was described as excellent.

Crijfogonus Ambrosius Martinus Van Laarhoven was inducted into the service on June 24, 1918 by the Local Board for
Phillips County, State of Montana. He was discharged from the draft for domestic service on June 28, 1918 by Brigadier
General Burr at Camp Lewis, American Lake, Wash and his discharge was approved June 1, 1920. The name on the dis-
charge papers is Martin, not Crijfogonus Ambrosius Martinus. Apparently, Martin did not physically enter military serv-
ice given the four day duration of service.  

Cornelius purchased Petrus Antonius Johannus’ homestead for $800 on July 5, 1918. After the purchase, Cornelius
owned 320 acres in Malta, Montana. Presumably Petrus and his family moved back to DePere, Wisconsin since their next
child was born in DePere on September 19, 1919, and three more children were born in DePere, two on July 12, 1921
and one April 29, 1923.

Antonius Engelbertus Gregorius was Honorably Discharged from the United States Army at Camp Funston, Kansas on
February 18, 1919. At the time of discharge, he was not qualified in horsemanship, marksmanship or as a gunner. He
served in no battles, engagements or skirmishes. He received no wounds during his service. His only knowledge of any
vocation was as a teamster. During his service, he was never absence without leave or absent from duty. When he was
discharged, he was married to Edna Van Laarhoven, in good physical condition and of excellent character. Also, when
discharge, he was entitled to travel pay back to Malta, Montana. The name on his military papers is Tony, not Antonius
Engelbertus Gregorius.

Hendrikus Domitianus Donatus Van Laarhoven was given an Honorable Discharge from the Army on April 30, 1919.
He was serving at Fort D.A. Russell, Wyoming at the time of his discharge. Hendrikus was discharge by reason of Cir-
cular 106 W.D. 1918. Upon discharge, Hendrikus was not an officer, he was not qualified in  marksmanship, horse-
manship or as a gunner. Under battles, engagements, skirmishes and expeditions, his Enlistment Record notes A.E.F. It
is unknown what A.E.F means.  During his service, Hendrikus was not wounded. Upon discharge, he was in good health,
single and of excellent character. Under remarks on his Enlistment Record it says, honest and faithful. No A.W.O. L. or
absence under G.O. 31 W. D. 1912 and G.O.45 W. D. 1914. After discharge, he was entitled to travel pay to Malta, Mon-
tana.The name on his military papers is Henry D. D. Van Laarhoven, not Hendrikus Domitianus Donatus Van Laarhoven.
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Hendrikus Domitianus Donatus filed his Notice of Intent To Make Proof in support of his homestead on July 14, 1920.
He filed his Final Proof on August 28, 1920. In his homestead prove-up, Hendrikus said he was 26, unmarried with no
children and his post-office address was Bowdoin, Montana. He said he stayed on his homestead until April 15, 1918
when he got ready to enter the Army. Hendrikus said, he was drafted into the Army on May 24, 1918 “went across and
returned and was discharged April 30, 1919.” He was drafted into the United States Army at Malta, Montana. His serv-
ice number was 2786242. He served as a Bugler in Company H, 157th Infantry. Hendrikus was a farmer, 24 years old
at the time he was drafted. He was described as 6 feet tall, medium complexion with black hair and blue eyes. Henry wrote
to the Land Office, Glasgow, Montana in June 1918 saying, “I have joined the colors and wish an indefinite leave of ab-
sence” from his homestead.

In Hendrikus’ September 19, 1916 Petition For Designation, he described the land as rough, hilly, stony, broken graz-
ing land, wholly impossible of irrigation from any source at any cost. He said the only possible source of water supply
in the vicinity is one of the forks of Beaver Creek that he described as “nothing more than a coulee and it is dry at all
times throughout [sic] it entire length accept after heavy rains, or when the snow is going off; that there is no bottom land
along the said coulee that could be irrigated by damming the coulee.” He went on to explain that there were no under-
ground streams, wells, or springs on or in the vicinity of the land flowing water in a quantity sufficient to be used for ir-
rigating purposes. He conclude saying, that he knew from his own personal knowledge that it was wholly impossible to
irrigate any portion of the land at any cost from any known source of water supply, and that it would be impossible to
irrigate the land even though water was available.

In his Application For Reduction of The Required Area of Cultivation filed in October 1919, he explained the charac-
ter of the soil and condition of the property’s surface as gravel and sand with a rolling surface. He described the land as
hilly, broken and bench land with no timber or other growth on the land, except cactus, sage brush and grease-wood. Al-
though he did not know the exact altitude, he explained a post near the land, “of about like altitude, showed over 2,000
feet above sea level.” He explained that about 20-21 acres is level enough to make breaking possible, and described the
remainder of the land a generally valuable for grazing only.

In Hendrikus’ Application, he described the climatic conditions in the locality of the land as receiving very little rain-
fall, not enough to produce a crop, rainfall and precipitation so light as not to make cultivation practicable. He explained
that in 1917, he planted 6 acres in corn but received no crop due to drought, that he planted the same 6 acres in wheat in
1918, but received no harvest and that he planted the same tract to wheat in 1919, but got back about the seed, but of
light and poor quality. He said the temperature rises in summer to 90-110 degrees and drops in winter to 72 degrees below
zero.

In Hendrikus’ Final Proof, he said his land had no timber and 20 acres of cultivable land. There was no indication the
land had coal, salines or minerals of any kind. He had 5 acres on his homestead in wheat in 1917, but no crop. He had
5 acres in wheat in 1918, but no crop and in 1920, he had 20 acres in flax. The improvements on his homestead were his
house 18 by 24 feet built of boards and worth $50, a spring, 20 acress of broke land (he broke 3 acres in 1916 and an-
other 3 acres in 1917) and his property was fenced. The total value of the improvements was about $1,000. He had not
sold, contracted to sell, optioned, mortgaged or agree to option or mortgage his homestead. He had no personal property
of any kind elsewhere than on his homestead claim. 

Hendrikus’ Final Proof was suspended until he produced evidence of his naturalization, which he did on October 20,
1920. His Final Certificate of Homestead was issued October 20, 1920 and approved February 5, 1921. His Homestead
Patent was issued March 2, 1921.
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